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Z obsahu vybíráme:  

- Provoz místní knihovny                     

o  prázdninách 

- Jubilanti 2015 

- Den Země 

- Starovičky mají úspěšné plavce 

 

 
Vedení obce děkuje paní 

Radce Hovězákové za její 

práci při vytváření 

zpravodaje a další 

spolupráci s obcí 

v uplynulých osmi letech     

a přeje jí hodně osobních a 

profesních úspěchů 

v dalším životě. 

Zároveň vyzýváme zájemce        

o spolupráci na zpravodaji, 

aby se přihlásili v kanceláři 

OÚ Starovičky. 

 

foto: zateplení KD 

 
 
 
Foto titulní strana:  
Foto č. 1 – Den Země 
Foto č. 2 – Den dětí  
Foto č. 3 – První svaté přijímání  

Úvodník 
 

     Vážení spoluobčané, 
     první polovina měsíce června jako by svým velmi teplým a 
suchým počasím předznamenala brzký příchod prázdninových 
měsíců, ve kterých si děti užívají zaslouženého volna po 
náročném školním roce. Právě dny prázdnin jsou obdobím, kdy 
děti, které se od školních povinností nejlépe odreagují při 
různých pohybových aktivitách, mají možnost trávit většinu 
volného času mezi svými kamarády na místech, které jsou pro 
tyto činnosti vhodné a zároveň bezpečné. Těmi jsou v malých 
obcích především dětská a sportovní hřiště. Během posledních 
let byl v naší obci vybudován nebo rekonstruován poměrně 

velký počet těchto zařízení, které jsou spolu s jejich stálou údržbou jednou                         
z dlouhodobých priorit vedení obce, jejímž záměrem bylo rozmístit herní prvky a s tím 
spojenou aktivitu dětí po celé obci, a nesoustředit je pouze na jedno místo. S pomocí 
dotací z Ministerstva pro místní rozvoj tak mohlo vzniknout dětské hřiště ve 
sportovním areálu na místě starých kovových herních prvků - z důvodu úspory 
finančních prostředků byly však i tyto nevyhovující herní prvky upraveny a znovu 
použity spolu s bezpečnými dopadovými plochami v lokalitě parku, kde tak vzniklo 
další místo pro děti. S podporou dotace z Regionálního operačního programu bylo 
vybudováno zcela nové hřiště mateřské školy – podobně jako ve výše uvedeném 
případě byly původní herní prvky po jejich obnově použity pro vytvoření dvou dalších 
dětských koutků v ulici Dědina a Příční. Také altán u rybníčku Luža vybudovaný             
s finančním přispěním Integrovaného operačního programu můžeme zařadit 
k místům, který je využíván především k posezení dětí spolu s jejich rodiči. Náročnější 
pohybové aktivity mohou děti provozovat především ve sportovním areálu, kde je 
k dispozici travnaté fotbalové hřiště a zatravněné oplocené víceúčelové hřiště – obojí 
opatřené automatickým závlahovým systémem a pravidelně udržované členy TJ 
Starovičky.  Možnosti sportování doplňuje dále oplocený kurt s asfaltobetonovým 
povrchem – v dnešní době by byl sice vhodnější povrch z umělé trávy, cena za jeho 
realizaci ve výši cca 800 tis. Kč však předurčuje provést tento projekt až po úspěšné 
žádosti vhodného dotačního titulu v budoucnu. Dalším záměrem je v případě 
vyhlášení vhodných dotačních titulů vybudování tělocvičny velikosti tenisového kurtu 
vedle budovy základní školy, která by zároveň sloužila i široké veřejnosti. O tom, že 
se vedení obce snaží o neustálou obnovu a rozšíření stávajících ploch pro pohybové 
aktivity, svědčí i letošní opravy nátěrů a dopadových ploch dětských koutků v parku a 
v ulici Příční, stejně jako doplnění stávajícího hřiště ve sportovním areálu o nové herní 
prvky a bezpečnou dopadovou plochu. 
     Věřím tedy, že děti v naší obci budou i nadále, stejně jako dosud, dávat pohybovým 
aktivitám přednost před pasivním trávením volného času s využitím různých her a 
počítačových aplikací a že budou zároveň s počtem i úrovní hřišť a sportovišť v obci 
spokojeni. 
                                                                                      Vladimír Drbola, starosta obce 
 
Dotace 

1. Obec Starovičky obdržela dotaci ze Státního fondu dopravní infrastruktury na 
investiční projekt „Starovičky – zvýšení bezpečnosti chodců III. etapa“                

v celkové výši 2 922 tis. Kč, obdržená dotace 2 204 tis. Kč činí 85 % uznatelných 
nákladů. Projekt řeší dokončení trasy bezbariérových chodníků podél ulice Hlavní. 

2. Obec Starovičky obdržela dotaci z Programu rozvoje venkova z Ministerstva pro 
místní rozvoj na investiční projekt „Starovičky – vybudování dětského hřiště     
II. etapa“ v celkové výši 578 tis. Kč, obdržená dotace 398 tis. Kč činí 69 % 

uznatelných nákladů. Projekt řeší rozšíření dětského hřiště ve sportovním areálu. 
3. Obec Starovičky obdržela dotaci od Jihomoravského kraje na investiční projekt 

„Starovičky – rekonstrukce hasičské zbrojnice“ v celkové výši 2 483 tis. Kč, 

obdržená dotace 500 tis. Kč činí 20 % uznatelných nákladů. Obsahem projektu 
bude především rekonstrukce stropu a střechy budovy hasičské zbrojnice. 

4. Obec Starovičky obdržela dotaci od Jihomoravského kraje na neinvestiční projekt 
„Opravy budovy ZŠ a MŠ Starovičky“ v celkové výši 684 tis. Kč, obdržená 

dotace 200 tis. Kč činí 29 % uznatelných nákladů. Obsahem projektu je především 
oprava vstupních schodišť budovy, rekonstrukce osvětlení ve třídách základní 
školy a pokládka nové dlažby na chodbě základní školy. 

 
Obnova nátěrů herních prvků 

     V měsíci červnu provedli pracovníci obce obnovu nátěru kovových herních prvků 
dětských koutků v parku a v ulici Příční. Z důvodu silných vrstev starých nátěrů na 
ocelových konstrukcích byly tyto odstraněny opálením a herní prvky znovu natřeny 
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syntetickými nátěry. Zároveň byla zvětšena dopadová 
oblázková plocha dětského hřiště v parku. 

 
Snížení cen energií 

     Z důvodu snížení platby občanů obce za energie 
domácností – elektřinu i plyn a stále se opakující návštěvy 
podomních prodejců zvažuje zastupitelstvo obce 
zorganizování elektronické aukce na společného dodavatele 
energií pro každou domácnost, která o snížení cen projeví 
zájem. Podobné aukce, při kterých se zpravidla vysoutěží pro 
občany cena energií v průměru o 10 – 20 % nižší, probíhají již 
několik let v některých okolních obcích pod záštitou obecních 
či městských úřadů (např. Židlochovice, Hustopeče, 
Rajhradice). Společností Terra Group Investment a.s. Brno, 
která výběr provádí, je garantována soutěž pouze mezi 
prověřenými dodavateli energií. Pravděpodobně během 
příštího měsíce bude uspořádáno setkání občanů se zástupci 
společnosti, kde se v případě zájmu tito dozvědí další 
podrobnosti. Důležitou výhodou mezi současnou spoustou 
nepříliš přehledných a seriózních nabídek některých 
dodavatelů energií se jeví stálá a individuální péče o klienta, 
sledování vývoje cen energií u více společností po celou dobu 
vzájemné spolupráce a doporučení změny dodavatele 
v případě výhodnějších nabídek v budoucnu. Vedení obce 
proto předpokládá spolupráci v oblasti dodávky energií také 
pro všechna odběrná místa obce i příspěvkových organizací.  
 
Kontejnery na bioodpad 

     V měsíci červnu byly z důvodu zlepšení kvality služeb 
v oblasti třídění bioodpadu umístěny nově u sběrného dvora 
volně přístupné nádoby na ukládání bioodpadu. Jedná se o    
2 plastové kontejnery o obsahu 770 l, které budou pravidelně 
ve 14denních cyklech odváženy firmou Hantály a.s. V případě 
potřeby může být počet těchto nádob navýšen. 

 
     OÚ Starovičky upozorňuje občany, že 
přechod pro chodce u kostela a ve směru 
na Břeclav bude upraven v průběhu 
měsíce červenec – při opravě chodníků.  

 
 

Usnesení č. 5/2015 
ze zasedání Zastupitelstva obce Starovičky, 

konaného dne 29. 4. 2015 
v 19.00 hod. v zasedací místnosti OÚ Starovičky 

 
1. ZO schvaluje ověřovatele zápisu, program jednání, zápis 

a usnesení z minulého zasedání. 

2. ZO schvaluje účetní závěrku včetně výsledku 

hospodaření obce Starovičky, IČO: 283592 za účetní 
období 2014 sestavenou ke dni 31. 12. 2014. 

3. ZO schvaluje Závěrečný účet obce Starovičky za rok 

2014 s vyjádřením souhlasu s celoročním hospodařením 
obce bez výhrad. 

4. ZO schvaluje použití vypočítaného poměrového 

koeficientu u místního kulturního domu z roku 2014 jako 
podklad pro použití zálohového koeficientu DPH pro rok 
2015. Zálohový koeficient DPH pro rok 2015 činí 0,44. 

5. ZO schvaluje uzavření Veřejnoprávní smlouvy o výkonu 

přenesené působnosti na úseku sociálně – právní ochrany 
dětí s městem Hustopeče a pověřuje starostu podpisem 
této smlouvy. 

6.   a) ZO schvaluje hlasování o variantách prodeje  pozemků 
p.č. 75/1 a p.č. 82    aklamací. ZO schvaluje jednat o 

prodeji pouze části pozemku p.č. 75/1 s tím, že zveřejnění 
záměru bude hlasováno až na dalším jednání ZO – po 
zpracování GP a přesného zaměření pozemků. 
Geometrický plán bude zpracován na náklady žadatelů. 

  b) ZO odložilo projednání žádosti o prodej pozemku p.č. 

89/1 a 89/3 na další jednání ZO s tím, že žadatelům byl 
přislíben dlouhodobý pronájem pozemků (min. na 5 let) 
s možností předkupního práva.   

      c) ZO schvaluje koupi pozemků p.č. 681/2 díl „a“ o výměře 

5m2 a pozemek p.č. 682/2 díl „b“ o výměře 0,02 m2 v k.ú. 
Starovičky, které vznikly oddělením dle GP č. 598-67/2015 
za cenu 60 Kč za m2. ZO schvaluje návrh kupní smlouvy a 

pověřuje starostu podpisem této smlouvy s tím, že poplatky 
spojené s vkladem vlastnického práva do KN, jakož i daň 
z nabytí nemovitých věcí hradí kupující. 

   d) ZO schvaluje prodej pozemku p.č. 595/24 – ostatní 

plocha o výměře 70 m2 v k.ú. Starovičky za cenu 60 Kč za 
m2 manželům Miroslavu a Ludmile Dolákovým, bytem 
Starovičky č.p. 248. ZO schvaluje návrh kupní smlouvy a 
pověřuje starostu podpisem této smlouvy.   

   e) ZO schvaluje pronájem části pozemku p.č. 575 o výměře 

50 m2 panu Oldřichu Lesnerovi, bytem Starovičky č.p. 16 za 
celkovou cenu 1 000 Kč na dobu určitou do 31.12.2015. 

7.    a) ZO schvaluje poskytnutí dotace ve výši 10 000 Kč na 

provozní činnost mladých hasičů  pro SDH Starovičky. ZO 
schvaluje Smlouvu o poskytnutí dotace z rozpočtu Obce 
Starovičky a pověřuje starostu obce podpisem této 

smlouvy.   
      b) ZO schvaluje poskytnutí dotace ve výši 10 000 Kč na 

provozní činnost SDH Starovičky.  ZO schvaluje Smlouvu  
o poskytnutí dotace z rozpočtu Obce Starovičky a pověřuje 

starostu obce podpisem této smlouvy. 
      c) ZO schvaluje poskytnutí dotace ve výši 8 000 Kč na 

celoroční provoz kroužku TS Baby Stars a Lady Stars pro 
organizaci Sdružení dětí a mládeže Duhový svět Hustopeče  
ZO schvaluje Smlouvu o poskytnutí dotace z rozpočtu 
Obce Starovičky a pověřuje starostu obce podpisem této 

smlouvy. 
8.     Zastupitelstvo obce schvaluje Smlouvu o dílo na 

revitalizaci distribuční sítě elektrické energie soustavy 
veřejného osvětlení (dále jen „smlouva o dílo“) a Smlouvu    
o správě a provozování veřejného osvětlení (dále jen 
„smlouva o provozování“) se společností Energie pod 
kontrolou, obecně prospěšná společnost (dále jen 
„zhotovitel“). Zastupitelstvo obce dále schvaluje rozpočet 

pro výše uvedené smlouvy o dílo a smlouvy o provozování 
na základě cenové kalkulace číslo 2015052, která bude 
tvořit Přílohu č. 1 ke smlouvě o dílo.  

          Zastupitelstvo obce bere na vědomí znění odstavce 8., 

článku XV., výše zmíněné smlouvy o dílo, který opravňuje 
zhotovitele postoupit vzniklou pohledávku třetí osobě, 
zejména subjektu, který má licenci ČNB k poskytování 
bankovních služeb, mimo jiné i Československé obchodní 
bance, a.s. V případě, že zhotovitel toto sjednané právo 
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uplatní, zplnomocňuje zastupitelstvo starostu obce k uznání 
takto vzniklého závazku vůči třetí osobě a k podpisu 
dokumentu uznávající tento závazek. Zhotovitel prohlašuje, 
že postoupení pohledávky nemá žádný vliv na její 
dohodnutou výši a nezprošťuje společnost žádných závazků 
a povinností z výše uvedené smlouvy plynoucí.  

9.      ZO schvaluje Rozpočtové opatření č. 2/2015 s tím, že 

příjmy obce jsou navýšeny o částku 4 983 600 Kč, výdaje 
obce jsou rovněž navýšeny o částku 4 983 600 Kč. 

10. a) ZO schvaluje uzavření Pojistné smlouvy o pojištění 
právní ochrany a pověřuje starostu podpisem této smlouvy. 

    b)  ZO neschválilo snížení nájemného nebytových prostor 

– obchod č. p. 62 na období duben – červen 2015.   
     c) ZO schvaluje výsledek výběrového řízení na akci 

„Starovičky, Zahrady I. etapa – IS“. ZO schvaluje návrh 

Smlouvy o dílo na akci „Starovičky, Zahrady I. etapa – IS“ 
s Ing. Arnoštem Hájkem, projektová činnost ve výstavbě, se 
sídlem J. Vávry 34/17, 664 91 Ivančice IČ: 65785355 a 
pověřuje starostu podpisem této smlouvy.  

              ZO schvaluje výsledek výběrového řízení na akci 
„Zvýšení bezpečnosti chodců – III. etapa“. ZO schvaluje 

návrh Smlouvy o dílo na akci „Zvýšení bezpečnosti chodců 
– III. etapa“ s firmou Stavby RUFA s.r.o., Boudky 597, Velké 
Němčice, IČ: 29313449 a pověřuje starostu podpisem této 

smlouvy. 
         ZO schvaluje v případě získání dotace na akci 

„Starovičky – vybudování dětského hřiště II. etapa“ 
podepsání smlouvy o dílo s firmou Bonita Group Service 
s.r.o., se sídlem Koráb 131, Tišnov, IČ: 27738795. 

          d) ZO zamítlo poskytnutí finančního příspěvku na 

vydání publikace „Po stopách památníků osvobození na 
Břeclavsku“. 

          e) ZO schvaluje navýšení počtu pracovních míst 

pracovníků přijatých na veřejně prospěšné práce na celkový 
počet 6 pracovních míst. 

          f) ZO bere na vědomí:  

- výsledky oslav 70. výročí osvobození obce Starovičky,  
- situační plán novostavby RD – investor Aleš Babák,  
- průběh investiční akce – zateplení KD, rozšíření SD, 
- informaci o odložení akce „Pálení čarodějnic“ a přípravě akce 

„Setkání se sportovci“.  
 

A co se projednávalo na zastupitelstvu před 
20 lety -  v roce 1994? 

 
Jednání ZO dne 28. 1. 1994 

     Probíral se Územní plán Staroviček  - bylo rozhodnuto 
vystavit studii na veřejném místě tak, aby se mohli občané 
Staroviček písemně vyjádřit, nejlépe starý obchod Jednoty 
nebo výloha domu č. 158. 
     Zastupitelé přistoupili na nabídku Jednoty na prodej 
hospody v kulturním domě za 750 tis. Kč (možnost splátek). 
Jednalo se o předběžný záměr. 
 
Jednání ZO dne 25. 2. 1994 

     Projednával se rozpočet obce pro rok 1994. Celkové příjmy 
obce činily 2 507 tis. Kč, výdaje byly rozpočtovány ve stejné 
výši. 
     Bylo rozhodnuto o odkoupení zařízení pohostinství v KD a 
pronajmout k provozování pohostinství nejvýhodnější 
nabídce. 
     Byla projednána stížnost na silniční provoz přes Starovičky 
(nevhodné umístění dopravních značek, nejsou vyznačeny 
přechody aj.). 
     Na návrh školského úřadu byla z důvodu důchodového 
věku a nové školní koncepce odvolána z funkce ředitelky školy 
paní Olga Kopecká. 
     Byl odhlasován prodej budovy č. p. 82 (OÚ) a budovy č. p. 
62. Obecní úřad se přestěhuje do domu č. p. 43. 

Jednání ZO dne 22. 4. 1994 

     Bylo odsouhlaseno uvolnění minidomku č. p. 244, po 
celkové opravě by sloužil jako byt učitele. 
     Řešil se odvoz odpadů, vyhláška o odpadech, odvoz 
kontejnerů a černých skládek v obci.  
 
Jednání ZO dne 1. 7. 1994 

     Do funkce ředitele školy byl jmenován PaedDr. Karel 
Pavliňák. 
     ZO souhlasilo s odhalením pamětní desky faráře Václava 
Drboly.  
     Byla zrušena vyhláška o poplatcích za prodej 
alkoholických nápojů a tabákových výrobků (platnost vyhlášky 
26.4.1991 – 1.7.1994). 
 
Jednání ZO dne 19. 8. 1994 

     Byl schválen počet členů zastupitelstva ve volebním 
období 1994 -1998 (11 členů ZO). 

Jednání ZO dne 23. 9. 1994 

     Bylo schváleno obsazení doktora v obci – na základě 
výběrového řízení schválen MUDr. Kelbl. 

 
Jednání ZO dne 11. 11. 1994 

     Zastupitelé zhodnotili plnění volebního programu jako 
dobré, dále doporučují více spolupracovat s místními 
sportovními kluby a zajistit sociální zázemí pro starší občany. 
 

 

A opět podomní prodej…… 
       
     Nařízením obce Starovičky č. 1/2012 byl vydán tržní řád, 
jehož ustanovení zakazuje pochůzkový prodej, podomní 
prodej a nabízení služeb.  Bohužel, dle zkušeností našich 
občanů, jsou podomní prodejci čím dál víc drzejší a 
neodbytnější.  

 
 
     Jaké používají podomní prodejci energií nejčastější 
„triky“?  
- Někteří prodejci prohlašují, že zastupují vašeho 

stávajícího dodavatele, že provádějí kontrolu 
elektroměru, že váš původní dodavatel zaniká, že jdou 
zkontrolovat smlouvu, protože je tam chyba nebo 
dokonce že je posílá přímo starosta obce, soused nebo 
dokonce váš příbuzný, nebo že sjednocují celou jižní 
Moravu pod jednoho dodavatele.   Často se snaží vetřít 

do přízně tím, že pochválí kytičky v předzahrádce, zavedou 
řeč na různé nemoci či neduhy, na vaření a jiné záležitosti.   

- Někdy vám prodejce oznámí, že váš současný dodavatel 
končí a že si musíte najít nového. To je navíc kombinováno 
s různými formami psychického nátlaku, který vede 
k jedinému cíli, okamžitému podpisu smlouvy bez 
možnosti ji plně prostudovat. Argumenty jako „jde o časově 
omezenou nabídku, pokud nepodepíšete hned a okamžitě, 
nebudete mít nic…“ jsou poměrně běžné.  

http://www.chytryodberatel.cz/co-je-potreba-ke-zmene-dodavatele.aspx
http://www.hrbov-svarenov.czweb.org/archiv_clanku.htm
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- Často také uslyšíte věty typu „Jdu vám zlevnit elektřinu 
(plyn) – ukažte mi fakturu“ – neukazujte staré faktury 
(vyúčtování) ani SIPO – váš dodavatel je zná!  Prodejci 

požadují staré faktury, aby z nich mohli opsat údaje, pak 
stačí jen podpis a možná ani nevíte, že jste změnili 
dodavatele. A pokud přece jen smlouvu na změnu 
dodavatele plynu či elektřiny podepíšete, nic se neděje – 
podle ustanovení § 1829 občanského zákoníku můžete do 
14 dnů od podpisu smlouvy s novým dodavatelem energie 

odstoupit. Odstoupit můžete také nejpozději 5 dnů před 
dodávkou energie, nesmíte si ale tuto možnost znemožnit 
tím, že přijmete od dodavatele nějaký dárek (v poslední 
době to jsou např. žárovky.).  

     Jak tedy postupovat v případě, že vás osloví podomní 
prodejce? Pokud mezi dveřmi spustí nějakou nabídku 
nebo vás zahrne dotazy, od kterého dodavatele 
odebíráte elektřinu, plyn, na jaké matraci spíte, čím 
vysáváte a podobně, neztrácejte čas a nervy tím, že ho 
necháte domluvit, přerušte jej, že nic takového 
nechcete, rozlučte se a zavřete dveře.                         (IS) 

 

Odpadové hospodářství 
                                                            
Svoz odpadu                                             svoz bioodpadu 

červenec 

středa 8. 7. 2015                                       čtvrtek  9. 7. 2015 

středa 22. 7. 2015                                    čtvrtek 23. 7. 2015          

 

srpen 

středa 5. 8. 2015                                       čtvrtek  6. 8. 2015 

středa 19. 8. 2015                                   čtvrtek  20 .8. 2015 

 

Z naší školičky 
 
Zprávičky ze třídy Zelené 

     
     Jsme opět mezi vámi s malým příspěvkem aktualit. 
 
     V měsíci dubnu nám po delší době vysvitlo sluníčko, tak 
jsme s dobrou náladou vyrazili na rozhlednu. 

     Urovnali jsme si záhonek za naší školou a zaseli semínka 
hrášku, ředkvičky a okrasných dýní. Škoda, že se rostlinkám 
nedaří. 
     Tradičně jako každý rok poslední den v měsíci byla naše 
třída zaplněna čarodějkami a čaroději. Opravdu jedna maska 
hezčí jak druhá. Čarodějnicky jsme soutěžili v tělocvičně a 
poté vyrazili do ulic Staroviček. 

     Květen byl zahájený výrobou dárečků pro maminky                 
k svátku. Děti malovaly na kameny a šily jehelníček. Všechny 
bez rozdílu pracovaly se zaujetím a velmi samostatně. Věřím, 
že maminky jejich snahu ocenily. Vystoupili jsme s programem 
na setkání rodáků v kulturním domě. 
     Nastává velké těšení na výlet.  Den s velkým D nastal ve 
čtvrtek 4.6.  Před MŠ nás čekal před půl osmou autobus, který 
vyjel směr Zaječí - nádraží. Pro děti neskutečný zážitek jízda 
vlakem do Podivína. Zažili jsme spoustu legrace. Zelené šipky 
a fáborky nás dovedly k podivínskému rybníku Šutrák. Trasa 
byla vyplněna různými úkoly a hledáním pokladu. 
     Dále naše cesta vedla k místním hospodářům. Koně, 
ovečky, kůzlata. Ráj pro děti. Všechny si mohly zvířátka 
nakrmit, pohladit. 
    Přes podivínské městské hřiště naše kroky zamířily do 
mateřské školy, která má 4 třídy a velikostí je daleko větší než 
budova ve Starovičkách. Děti si prohlédly třídy školky, 
představily se paním učitelkám. 
     Huráááá, tolik slibovaná pizzerie! Obrázky snad mluví za 
všechno. 
     No, a dále? Návrat domů. Trošku unavení, ale nadšení. 
Věřím, že plni zážitků. 
     Chtěla bych touto cestou poděkovat paní Michalíkové za 
výtvarné zpracování tabla zelené třídy.                    Irena Filipi 
 

 
 
Školní výlet Červené třídy 

     Na úterý 26. 5.  jsme si naplánovali školní výlet na eko- 
farmu Jalový dvůr. Zdravotní stav dětí z červené třídy náš výlet 
ohrozil. Vypomohly nám děti ze zelené třídy, kterých bylo 
také  menší množství, a jejich výlet musel být taky odložen. 
Tak jsme v 8 hodin mohli vyrazit směr Jalový dvůr navzdory 
nepřízni počasí.xxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxx 
 Viděli jsme koně, oslíky, lamu, ovečky, kozičky, králíky, 
prasátka, krávu. Děti čistily a kartáčovaly oslíky a povozily se 
na poníkovi jménem Simon. Naše prohlídka farmy byla kvůli 
počasí omezena, ale přesto se nám výlet líbil a na zpáteční 
cestě jsme si zazpívali, aby nám cesta rychleji uběhla.         
xxxDěkujeme rodičům předškoláků, že nám svojí ochotou 
umožnili tento výlet uskutečnit. 
Den dětí 

     Na sváteční pondělí si děti ráno vyrobily kytičku, kterou 
potom předaly svému nejlepšímu kamarádovi ve třídě. Na 
oslavu si paní učitelka pro všechny připravila sportovní 
dopoledne na hřišti. Děti vyzkoušely své dovednosti, rychlost, 
odvahu. Skákaly v pytli, nosily míček na lžičce, házely míčem 
do kruhu, přetahovaly se lanem. Všechny úkoly plnily 
soutěživou formou ve dvou družstvech. Na závěr si všichni 
vzájemně potřepali rukama a dostali sladkou odměnu. 
Máme rádi zvířata 

     Děti se hravou formou seznamovaly nejen s domácími 
zvířaty a jejich mláďaty, ale i s těmi, které můžeme vidět             
v zoologické zahradě. Na některé domácí mazlíčky jsme se 

http://www.chytryodberatel.cz/elektrina/faktura-za-elektrinu-zorientujte-se-v-ni.aspx
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byli i podívat, mohli jsme si je pohladit i pochovat. Paní 
Jušková nám ukázala koně, veverky, želvičky. U paní 
Lesnerové jsme mohli vidět telátko, kačeny, morčata, slepice. 
 
Slet čarodějnic a čarodějů 
„Ježibabyxkamarádky poletují tam a zpátky. 
Šaty mají od sazí, snad se v letu nesrazí.“ 

                                                                            .                             
     Počasí nám vyšlo a my jsme si mohli v plné kráse 
zasoutěžit a proletět. Žádná srážka, žádné hádky, tak to platí 
pro „čarodky“. A že nám to slušelo! 

                  
Dopravní výchova v MŠ 

     V rámci vzdělávacího tématu dopravní výchova a dopravní 
prostředky se děti hravou formou seznamují s dopravními 
značkami, dopravními prostředky.  Hrají si na jednotlivé 
prostředky (auty, vlaky, letadla), procvičují barvy, reakci na 
pokyn, počty, dechová cvičení - foukání do papírových 
lodiček. Děti si procvičily i jízdu na kolech, zručnost, šikovnost.   
xxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxx(PN) 

 
Střípky z 1. a 2. třídy 

     První třída se již může pochlubit znalostí všech písmenek 
a jde nám to vcelku dobře. Všichni jsme úspěšní a své umění 
chodíme předvádět předškolákům. V matematice začínáme 
pomalu počítat přes desítku a to různými způsoby. Počítáme 
schody, okna, dveře a jiné předměty po celé škole. Na 
schodech postupujeme o "n" méně a o "n" více. Dětem se to 
líbí a díky představivosti jim jde počítání velmi dobře. 
Druháci dokončili slovní druhy a nyní nacvičujeme 
psaní  vlastních jmen. V matematice se někteří trápí                      
s násobilkou, která je pro ně velkou neznámou. 

 V prvouce obě třídy pracujeme na výrobě herbáře a 
sledujeme proměny přírody. Nezadržitelně se nám blíží konec 
školního roku, na který se všichni moc těšíme.               (Mer) 
                        
Čarodějnická výuka 

    Košťata, klobouky, pláště, myši, pavouci a krysy. To vše 
ožilo v 1. a 2. třídě. Konal se zde slet čarodějů a čarodějnic. 
Všichni přilétli   a strašili ve škole včas, tak čarodějnická výuka 
mohla začít. V matematice jsme vypočítáním 
příkladů  pomáhali pavoukům ze sítě, počítali myši, pavouky 
a vše dohromady hodili do kotle a povařili. Ani jazyk český a 
psaní nezůstalo pozadu. Následovala pohádka "O malé 
čarodějnici", opis zakletého textu, luštěnky a doplňovačky. 
Nechyběla ani výroba čarodějnice a oblet kolem obce. Závěr 
patřil pohybu. Hod koštětem, lovení myší a skupinové 
nasednutí na koště, tak tím byl tento den úspěšně zakončen. 
xxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxx(Mer) 

 
Květen 

     V květnu měly naše maminky svátek. Ani my jsme 
nezaháleli, vyrobili jsme přáníčka, maminky nakreslili a poté 
popsali. Nejvíce jsme se nasmáli u toho, co maminky dělají ve 
volném čase.  
     To by se maminky divily.xxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxx (Mer) 
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  Práce našich dětí 
 
Hustopečské divadlo 

     Dne 28.5 jsme jeli se školou a 
školkou na divadlo v Hustopečích. 
Byla to taková pohádka naruby, 
např. tam byl: tančící drak, 
princezna, která se sama prosila     
o zajetí. Všichni jsme se tomu 
nasmáli. Toto divadlo se mi moc 
líbilo. 

Konec školního roku 

     Na konec školního roku se těším velmi moc. 2 měsíce 
volna … Jéé, to bude pohodička. Ale na přestup do jiné školy 
se netěším. Tady jsou 2 hodné paní učitelky. Velmi se mi tu 
líbí a nechci odcházet. 

Hodiny ICT 

     Od 5. ročníku máme hodiny ICT – Informačně 
Komunikační Technologie. Učila nás paní ředitelka a hodně 
toho s námi dělala, hodně jsme se toho naučili. Velmi se mi 
tyto hodiny líbily. 
 
Pracovali jsme tu s těmito programy: 
Microsoft Word 
Microsoft Powerpoint 
Microsoft Excel 
Malování 
Pic Monkey 
 

     Ale učili jsme se i jiné věci s počítačem: zakládat 
dokumenty, písmo, revize atd. 

Tyto hodiny mě bavily ze všech nejvíc.                                                                                                     
                                                                   Jakub Havlík 5. r.  

 

Škola v přírodě 

      Škola v přírodě.  Když tohle slovo slyším, tak se moc moc 
těším, až tam pojedu. Hlavně se těším, že tam budeme všichni 
pohromadě naposled. Ale hlavně se taky těším, že tam bude 
bazén, různé hry, koně a že si to tam moc užiju. A to by bylo 
vše, nemůžu se dočkat, až tam pojedeme a myslím si, že i 
ostatní. Tak ahoj.  
                                         
Hustopečské divadlo 

     Hustopečské divadlo. Moc se mi tam líbilo. Bylo to 
komické, ale i zajímavé. Když jsme tam dojeli, poměrně 
dlouho jsme tam čekali, než se vše nachystá, ale aspoň jsme 
se dočkali nádherného vystoupení. Myslím si, že všem se 
vystoupení líbilo. 
          
Tablo 

     Tablo. Když nám paní učitelka řekla, že budeme dělat 
tablo, nikdo nevěděl co to je. Ale pak jsme pochopili, že se 
vyfotíme a budeme upravovat svoji fotku. Tak jsme se vyfotili 
a šlo se upravovat. První fotka měla být stejná, jako jsme měli 
my všichni. Druhá fotka mohla být podle nás. Mohla být 
bláznivá a jiná než měli ostatní. Moc se mi tablo líbilo, protože 
jsme se u druhé fotky mohli vyřádit. Tablo jsme vystavili              
u Tomků a doufám, že se bude líbit i ostatním. 
                                                               Lucie Košutková, 5. r.  

 
Jak jsme tvořili tablo  

     Tablo jsme tvořili tak, že jsme se nechali vyfotit. Pak jsme 
si to dali do počítače a na internetě jsme to přes picmonkey 
upravovali.                                              Josef Konečný, 5.  r.  
 

Okénko do školní družiny 

  Na 30. 4.  připadá tradiční lidový zvyk „Pálení čarodějnic“.  
Ve školní družině jsme vytvářeli prstové obrázky čarodějnice, 
koláže a obličeje z drobného odpadového materiálu. Také 
jsme soutěžili v netradičních disciplínách, které byly 
motivovány touto tématikou: házeli jsme koštětem, létali na 
koštěti, splétali pavoučí sítě, které jsme podlézali, hledali a 
skládali puzzle, přenášeli jsme pavoučky do kartonu. 

     V květnu jsme nezapomněli na naše maminky – vyráběli 
jsme přáníčka a zápichy k jejich svátku. 
     Dne 27.5. jsme uspořádali ve ŠD soutěž "Švihadlový král". 
Děti soutěžily v různých přeskocích přes švihadlo, byly jim 
počítány počty přeskoků. A výsledky? V kategorii mladších 
žáků se na prvním místě umístila Adriana Jedličková, na 
druhém Julie Zechmeisterová a na třetím Eliška Tomešková.    
V kategorii starších žáků byla první Míša Ptačovská, 
druhý Pepík Konečný a ke třetímu místu se proskákala 
Natálka Krčková. 
     Den dětí jsme ve ŠD měli spojený s akcí batikování triček. 
Žáci, kteří si jednobarevné tričko přinesli, si ho mohli ozdobit 
formou vyvazované sypané batiky. Zbytek odpoledne patřil 
soutěžím a hrám, např. trefa na cíl, shazování plechovek, běh 
housenek, přemísťování PET víček hůlkami, slalomový běh, 
běh přes překážky...  Všichni byli za svou snahu a vytrvalost 
odměněni sladkostmi. 
     Dne 11.6. jsme si vyzkoušeli recept Ládi Hrušky. Pokusili 
jsme se o šátečky s banánovo-čokoládovou náplní.    
     Konec června nás ještě čeká cesta za pokladem a 
sportovní soutěže.                                                             (Baj) 
 
Konec školního roku 

  
       Den 30. červen není vyznačen    
v kalendáři jako státní svátek, ani 
jako významný den. Ovšem pro žáky 
školy je tento den  každoročně téměř 
tím nejdůležitějším dnem v roce. Na 
tento den se skoro každý žák těší 
hned od 1. září. Když jsme 
nastupovali v uplynulém školním roce 
1. září do školy, někteří do  vyššího 
ročníku, prvňáčci poprvé do školy a dospělí znovu do práce, 
říkali jsme si všichni, že to je dlouhá doba než bude opět 
konec. Ani jsme se však nenadáli a je to tady. 
      Obzvlášť významný den je to pro naše žáky 5. ročníku, 
kteří tu tento den budou vlastně naposledy. Doufám, že na 
naši školu, vyučující i mladší kamarády budou vzpomínat rádi.  
     Určitě nás potěší, když se za námi občas 
zastaví,  připomenout si dobu, kdy byli ještě "malí". 
     Přeji všem krásné prázdniny plné sluníčka, pohody a 
nezapomenutelných zážitků a ať se ve zdraví opět sejdeme    
v novém školním roce, tentokrát už 2015/2016.  
                                                    Mgr. Dana Walterová, ř.š.  
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Provoz knihovny přes prázdniny 

     
      V období letních prázdnin bude 
místní knihovna pro veřejnost uzavřena  
v době od 20. 7. 2015 do 21. 8. 2015, 
otevřena bude opět od 24. 8. 2015. 
 
  
 

Bodování vína 

     V sobotu 6. 6. 2015 proběhlo v přísálí kulturního domu 
bodování vína na výstavu, která se konala o týden později. 
Všem, kteří poskytli na tuto výstavu své vzorky, velice 
děkujeme. Přesto by nás potěšil větší zájem místních vinařů 
nám pomoci. Obodovat 151 vzorků vín ve 14 lidech je vcelku 
nelehký úkol. Není složité si tuto akci zakotvit v paměti, 
tradičně se totiž bodování vín koná 1. sobotu v červnu.                                     
xxxxxAno, jak bylo psáno v minulém čísle zpravodaje, zatím 
jsme spíše přátelé vína, sbíráme totiž zkušenosti, proto je pro 
nás důležitá podpora místních vinařů při bodováních, které se 
nám bohužel moc nedostává. Letos nám z místních 
zkušenějších pomohli pánové: František Habrovec, Josef 
Panic, Pavel Prát, Ladislav Tomek. Doufejme, že nám místní 
vinaři více pomohou alespoň v příštím roce a my nebudeme 
muset na bodování shánět „bodovače“ v cizích obcích.           
xxxxxJeště jednou děkujeme za vzorky, díky nimž se mohla 
výstava uskutečnit.  

                           Za Vinařský spolek Starovičky Tomáš Dolák. 

VÍNO VÍN 2015 
 

     Druhou červnovou sobotu uspořádal Vinařský spolek, o. s. 
pátý ročník přehlídky Víno vín + místní košt vína. Letos se 
výstavy vín konaly ve 21 obcích Mikroregionu Hustopečsko, 
z celkového počtu 29 obcí..xxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxx                                                                          
xxxxxTentokrát jsme pro Vás v 10 členném týmu připravili 
k ochutnání 267 vzorků. Z toho větší polovina, tj. 151 vzorků 
(65 vzorků bylo od vinařů ze Staroviček), představovala vína 
v místní výstavě. 116 vzorků pak nabídla přehlídka šampionů 
z výstav vín, které se uskutečnily v Mikroregionu Hustopečsko 
a konaly se od 7. 2. do 16. 5., naše akce tento čtvrtletní 
řetězec zakončila.xxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxx                                                                                                                                                                    
xxxxxVše tedy vypuklo 13. 6. ve 14:00 hod., kdy probíhala 
volná degustace. V 16:00 hod. jsme předávali ocenění a 
diplomy, moderátorské role se skvěle zhostil Tomáš Dolák, za 
což mu patří velké dík, neboť jsem se tomu mohla vyhnout. A 
v 17:00 hod. se zábava rozproudila ještě více díky cimbálové 
muzice Mládí z Čejče, která s námi vydržela až do 22. hodiny 
a díky níž jsme se pěkně rozezpívali a pokračovali v tom i bez 
ní.                                                                                                                                     
xxxxxI přesto, jaké venku panovaly tropy, bylo uvnitř sálu 
příjemně. Párty stan s posezením nabídl příjemné zázemí až 
po západu slunce, ale plnohodnotného využití se dočkal 
během celého průběhu akce. Holt počasí si nevybíráme, letos 
jsme měli nejtepleji z celé pětileté historie a proto patří velké 
díky všem, kteří vyměnili bazén za naši akci! Co více dodat: 
kdo se zúčastnil, tak vše ví a kdo ne, tak to může příští rok 
napravit.                                                                                                               
xxxxxVeliké díky patří všem vinařům, kteří nám poskytli své 
vzorky do přehlídky a místního koštu, stárkům, kteří se zhostili 
nalévání, Michalu Spěvákovi a jeho týmu za zajištění skvělého 
občerstvení a dále všem, kteří nám jakýmkoliv způsobem 
pomohli. Další veliké díky patří všem, kteří nás v našem úsilí 
podpořili, udělali si v sobotu čas a samotné akce se zúčastnili. 

PS: Příští rok, druhou červnovou sobotu, v kulturním domě    
na viděnou!   

     Ještě pro informaci doplním, že jsme v letošním roce přišli 
o jednoho člena spolku, ale na druhou stranu nám dva členové 
přibyli. Ze spolku vystoupil Ladislav Tomek ml., i touto cestou 
mu velmi děkujeme za dosavadní aktivní spolupráci. A novým 
členům, Tomáši Hrabcovi a Davidu Ovískovi, děkujeme za 
letošní „první pomoc“ a odvahu, že do toho šli s námi.  Nyní 
se vinařský spolek skládá z těchto členů: Dolák Tomáš, Drbola 
Vladimír ml., Habrovcová Petra, Habrovec Radek, Hrabec 
Tomáš, Ovísek David, Prátová Pavlína, Prátová Romana, 
Smutný Luboš, Šnajd Jiří. 

A kdo byli ti nejlepší? 

VÍNA VÍN MIKROREGIONU: 

Bílá vína: 
1. Válek Josef, Hustopeče – Veltlínské zelené 2013, ps 
2. Novák Josef, Borkovany – Ryzlink rýnský 2012, ps 
3. Víno J. Stávek – Sauvignon 2014, kab 
 
Růžová vína: 
1. Pokorný Václav, Starovice – Zweigeltrebe 2014 
2. Židek Rudolf, Popice – Svatovavřinecké 2014 
3. Vinařství Kolby – Cabernet Sauvignon 2014, kab 
 
Červená vína: 
1. Veselý Milan, Brumovice – Zweigeltrebe 2013 
2. Langr Josef, Borkovany – Modrý Portugal 2013 
3. Vinařství Sedláčkovi – Dornfelder 2010; ps, barr. 
 

ŠAMPIONI MÍSTNÍ VÝSTAVY: 

Bílá vína: 
1. Hanák František, Zaječí – Sauvignon 2014, ps 
2. Rosenberg Winery, Velké Němčice – Ryzlink rýnský 2014;          
xxvh, botr. 
3. Padalík Josef, Bořetice – Chardonnay 2013, vh 
 

Růžová vína: 
1. Šrámek Petr, Velké Bílovice – Merlot 2014 

Červená vína: 
1. Vinařství Sedláčkovi, Hustopeče – Dornfelder 2010; ps,    
xxxbarr. 
2. Panic Josef, Starovičky – André 2014 
3. Majer Lubomír, Boleradice – Rulandské modré 2013 
          

               Za Vinařský spolek Starovičky Pavlína Prátová, DiS. 
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JUBILANTI 2015 
 
     „V jižním koutku Moravěnky dědinka jak z růže květ, a 
tam v roce 1925, 1935, 1945, 1955, 1965 přišli jsme               
na tento svět.“ 
      
     Každý rok začínáme těmito slovy voničku písniček při 
setkání rodáků a jubilantů v naší obci, které se stalo krásnou 
a dlouholetou tradicí. Nejinak tomu bylo i letos, kdy se 
v sobotu 9. května 2015 v 15 hodin sešli v kulturním domě 
padesátníci, šedesátníci, sedmdesátníci, osmdesátníci a 
devadesátníci, které jsme obzvláště rádi přivítali mezi námi ke 
společné oslavě. Vítaly nás stoly plné voňavých koláčů, 
výborných zákusků, slaného pečiva, ovoce, chlebíčků a 
dobrého vína. Krásná květinová výzdoba, kterou obstaral 
obecní úřad, podtrhovala atmosféru tohoto setkání. Paní 
Hanka Kapustová zahájila toto slavnostní odpoledne a 
provázela ho celým programem. Pak nás všechny přítomné 
přivítal krátkou řečí pan starosta Vladimír Drbola a 
nezapomněl ani na ty, kteří se tohoto setkání již nemohli 
zúčastnit. Nechyběl ani slavnostní přípitek šumivým vínem.  
xxxxxPoté následovalo podepsání se do pamětní knihy, 
květina podána z rukou pana starosty a pěkný upomínkový 
dáreček od těch nejmenších občánků z mateřské školky. Ti 
nám posléze předvedli představení pohádky, které se jim moc 
povedlo a také tanečků, které nemělo chybu. Za to patří dík 
nejen jim, ale také p. učitelce Filipi a Novotné. O další kulturní 
program jsme se postarali s naším pěveckým sborem a to 
malou kytičkou písniček, básniček a povídání z našeho 
krásného kraje pod Pálavou, o které se svým přednesem 
postarala paní Lenka Krůzová. Pak proběhlo fotografování 
před kulturním domem.  
     Bylo možné navštívit i prostory naší školy a školky, kterou 
všichni obdivovali a chválili. Někteří navštívili i místní hřbitov a 
zavzpomínali na své nejbližší vrstevníky a kamarády. Večeři 
nám připravil pan Koubek a podávala se v sále. Po ní 
následovalo živé diskutování a probírání životních zážitků. 
K tanci a poslechu nám hrál pan Bohuslav Strouhal.  
     Rozcházeli jsme se až po půlnoci s pěknými pocity. 
Nesmím zapomenout poděkovat p. učitelce Anně Mazůrkové 
za krátké vystoupení a za to, že mezi nás přišla. Poděkování 
patří i obecnímu úřadu za finanční příspěvek a podporu a také 
všem, kteří se na této krásné akci podíleli. Dá-li Bůh, snad i za 
deset let se spolu sejdeme. Přeji všem spokojenost a pevné 
zdraví.                                                           
                                                                    Zlatka Galečková 
 
 

Ohlédnutí za setkáním rodáků 2015 
 
     Už po mnoho let se v naší obci koná začátkem května 
setkání rodáků – jubilantů. Stála jsem u zrodu této tradice 
spolu s Krejčovými. Připravovali jsme kulturní program. 
Nejprve jsme pořádali besedy s nejstaršími občany. 
Mnohokrát jsem byla bývalými žáky zdejší školy na tuto akci 
pozvána. Přišla jsem ráda i letos. Chvilky, strávené s chlapci 
a děvčaty ročníků 1955 a 1965, byly pro mne milé a 
nezapomenutelné. Úctu a obdiv si jistě zaslouží 
devadesátiletá paní Božena Sychrová na invalidním vozíku, 
pan František Kostrhoun stejného věku nebo pan Rudolf 
Myška 80 let.  
     Bohužel, nikdy se nemohli dostavit ti, kteří odešli z tohoto 
světa navždy. Za 56 let, co žiji ve Starovičkách, už zemřelo 
mých 20 žáků!! Jmenovitě na ně vzpomenu před svátkem 
Dušiček, jestli se dožiji.  
     Děkuji za pozvání i květiny, děkuji OÚ za pokračování a 
podporu setkání. Všem přeji hodně zdraví a úspěchů v dalším 
životě.                                                                                                                                                                                
xxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxVaše Anna Mazůrková 

DEN ZEMĚ – u nás letos poprvé 
 
     Abychom si více užili jarního sluníčka, zavedli jsme novou, 
doufejme že, tradici. V sobotu 25. dubna jsme, zatím pouze 
symbolicky, oslavili Den Země. Proč symbolicky? Protože to 
byla taková menší akce, což nám napoprvé úplně vyhovovalo. 
Nejdříve jsme potřebovali zjistit, co obnáší přípravy, co je 
třeba zajistit, jak naplánovat trasy, po kolika lidech vytvořit 
skupinky atd. V příštím roce máme větší ambice, již ne pouze 
symbolické. Zjistili jsme, že je potřeba více dospělých a akce 
se dá naplánovat i na vícekrát a je třeba začít dříve. Proto 
bychom chtěli v příštím roce oslovit místní spolky, ale i Vás, a 
s čištěním přírody začít již v březnu, dokud se nám příroda 
nezačne tolik zelenat a kdy jsou různá zákoutí více dostupná. 
Poslední čištění přírody proběhne vždy k datu 22. dubna, kdy 
se Den Země slaví ve175 státech světa. 
 
Proč je v dnešní době Den Země důležitý? 

     Poprvé se Den Země slavil v roce 1970. V současné době 
je cílem tohoto „svátku“ upozornit na dopady ničení životního 
prostředí a poukázat na možnosti, kterými může každý z nás 
alespoň trošku pomoci. Nynějším pozitivním trendem je 
hlavně třídění odpadů, což je velice důležité, protože takzvaný 
odpad se může znovu vrátit do spotřebitelského koloběhu, 
může být znovu zužitkován a nemusí se vršit na skládkách. 
Prosím tedy plasty zvlášť, papír zvlášť, sklo zvlášť. A nově 
také: bioodpad zvlášť. Naučme se recyklovat. I když se Vám 
to třeba nezdá, je to v dnešní době velice důležité! Jen si 
představte, kolik odpadu za jeden jediný den vyprodukujete 
jen Vy sami. Ideálním stavem by také bylo co nejméně 
zatěžovat ovzduší, např. výfukovými plyny, to se každého z 
nás týká v tomto případě asi nejvíc. Kdy jen to jde, využívejme 
kolo nebo „jen“ nohy, třeba do obchodu, na poštu, do školky, 
do školy, do práce… Záleží jen na nás, jaký vzduch budeme 
dýchat my a naše děti. A také šetřeme pitnou vodou, která je 
v některých zemích velice nedostatkovou složkou a my, 
jedinci, díky nimž protečou desítky litrů pitné vody denně jen 
tak, si tuto závažnou situaci snad ani neuvědomujeme, neboť 
je pro nás samozřejmostí mít vždy a všude tekoucí pitnou 
vodu „po ruce“ a používat ji na cokoliv. Nenechávejme 
protékat vodu z kohoutků jen tak, bez užitku. Zahradu 
zavlažujme dešťovou vodou, vždyť i ty rostlinky, o které se tak 
pečlivě staráme, to ocení.  
     Co je pro život na Zemi vlastně důležitějšího než čisté, 
zdravé životní prostředí? Bez vzduchu, vody, půdy nelze nic… 
 
Jak to probíhalo u nás ve Starovičkách? 

     Sraz jsme měli tedy 25. dubna v 9:00 hod. u sběrného 
dvora. Sešlo se nás 19 dobrovolníků, rozdělili jsme se do dvou 
skupin a v plné výbavě – jen pytle a rukavice, jsme vyrazili 
ulevit matičce přírodě. Prošli jsme okolí tanku, cestu pod 
„Štarvicarama“ a „Okolesama“, okolí rozhledny a jednu 
skupinku jste mohli zahlédnout i v obci. Tomu, co teď napíši, 
bych sama nevěřila, kdybych to nezažila. Okolí Staroviček 
vypadá velice čistě, ale zdání klame. Před samotnou akcí by 
si člověk řekl, že to bude spíše taková pěkná procházka, 
užijeme si sluníčka, povykládáme si… Ale jen kratičký úsek od 
„traktorky“ k tanku nás vyvedl z omylu a my jen na samém 
začátku nasbírali dva plné pytle všeho možného. To nás 
utvrdilo v tom, že tato akce smysl má a že zdánlivě čistá 
příroda opravdu čistá není! Než jsme se tedy dostali od tanku 
přes zmíněné „Štarvicary“ a „Okolesy“ k Luži – jedna skupina,  
a přes Starovičky k rozhledně a k Luži – druhá skupina, 
uplynuly více jak dvě hodiny. Celkem jsme nasbírali 15 pytlů 
odpadků a to jen na takové malé ploše docela rozsáhlého 
okolí. A to jsme ani neprošli sady! A ze zdánlivě pohodové 
vycházky se vyklubala celkem „fuška“, alespoň nám vyhládlo 
a v cíli jsme si zaslouženě vychutnali nachystané občerstvení. 
Opekli jsme si výborné špekáčky, dospělí si dali pivo a těm, 
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co ještě nebylo 18, se museli spokojit s frukem a vodou, a 
sladká tečka po dobrém obědě nás také neminula.  
     Když si představím, kolik dalšího nepořádku musí všude 
okolo být! A to, že si na vycházce žádného nepořádku 
nevšimneme, vážně neznamená „čistou“ přírodu, navíc teď je 
vše schované pod zelení. Už jistě chápete, že je opravdu 
nutné, aby se nás v příštím roce zapojilo více a klidně i 
vícekrát, abychom si mohli vyčistit celé okolí a nejenom 
malinký kousíček! A argumenty typu: „Já nic nevyhazuju, tak 
proč bych chodil uklízet po jiných“ na nás neplatí! Příroda 
sama na sebe také žádné odpadky nevyhazuje, a proto jí 
musíme pomoci!!! Tak tedy v březnu na viděnou.  
 
PS: Malí aktivní hasiči si zaslouží pochvalu. A ostatní, co 
přidali ruku k dílu také! 
         Za kulturní komisi Pavlína Prátová, DiS. 

 

PROČ JSOU „(NE)OBYČEJNÉ“ STROMY TAK 
DŮLEŽITÉ? VÍTE TO? 

Vlhkost 

     Měření prokázalo, že v parcích je ve dne o 10% vyšší 
vlhkost vzduchu, než uvnitř města. Večer se rozdíly ještě 
zvýší. Strom s objemem koruny 2200m2 vypaří denně 500 litrů 
vody. Městský vzduch je obecně o 30% sušší než vzduch na 
vesnicích. 
Parno 

     Asfaltová vozovka či plechová střecha se mohou za 
slunečného dne rozehřát na teploty kolem 65 °C (tyto 
materiály mají vyšší tepelnou vodivost než povrch listů - 
plochy během noci mnohem pomaleji chladnou), přičemž 
povrch listů dosahuje pouze teploty kolem 25 °C. I stromy s 
poměrně řídkou korunou zachycují 60 - 80% slunečního 
záření. 
Prašnost 

     Stromy také výrazně snižují prašnost. Strom s korunou o 
objemu 1000m2 naváže ročně 2500 kilogramů prachu. Jeden 
hektar bukového porostu zlikviduje ročně více než 50 tun 
prachu. 
Kyslík 

     Stromy uvolňují do atmosféry kyslík. Jediný vzrostlý dub 
pokryje denní spotřebu kyslíku více než 50 lidí, což je asi 7000 
litrů O2. 
Bakteriostatické a repelentní účinky 

     Dřeviny snižují množství patogenních bakterií o 10 - 20% 
ve srovnání s volným prostředím. 
Hluková bariéra 

     Zeleň odděluje budovy od rušných provozů a zabraňuje 
nežádoucímu proudění vzduchu. Dřeviny s hustou korunou, 
jako javory, lípy, platany a buky, se při snižování hluku 
obzvláště osvědčily. Již asi 200 metrů široký porost snižuje 
dopravní hluk na snesitelný šum.                  
                                                               Pavlína Prátová, DiS. 

ZÁJEZD DO PIVOVARU V HAVLÍČKOVĚ 
BRODU A SELSKÉHO STATKU  

MICHALŮV DVŮR 
 
     První půlkulaté výročí jsme oslavili 23. května, kdy jsme již 
popáté vyrazili do pivovaru. Ptáte se, proč jezdíme pořád 
jenom do pivovaru a jestli nás to vůbec ještě baví? Ano, 
naštěstí nás to baví pořád, vždy se dozvíme něco nového, 
vidíme něco nového, ochutnáme něco nového, zažijeme něco 
nového a zpestříme si to pokaždé zajímavou kulturní 
„vložkou“. V minulých letech jsme se pokoušeli zaměřit 
zájezdy i na jiná témata, ale vždy bez úspěchu, pro malou 
účast vždy zrušeno – zájezd do skanzenu Strážnice + zámku 
Milotice, zájezd do ZOO Lešná ve Zlíně, zájezd na Floru 
Olomouc, po těchto neúspěšných pokusech jsme další 
zpestřování kulturního života vzdali. Jediné zpětné vazby 
jsme se dočkali vždy jen u zájezdů do pivovaru a lyžařských 
zájezdů. Proto v tomto duchu pokračujeme i nadále. Pokud 
máte nějaké návrhy, tak sem s nimi, rádi se necháme 
inspirovat.  
     Na cestu do Havlíčkova Brodu jsme vyráželi v 7:30 hod. od 
kulturního domu, v 18 členném osazenstvu. První 
mezizastávku jsme měli v Hustopečích, kde jsme nabrali 
dalších 6 účastníků zájezdu, a na druhé mezizastávce ve 
Starovicích se k nám přidali poslední 3 výletníci. Takže otočka 
zpět a už jsme si to mířili po dálnici směr Havlíčkův Brod, který 
jsme ovšem minuli bez zastavení, protože nás nejdříve čekala 
exkurze selského muzea Michalův statek, který se nachází asi 
12 km za naším hlavním cílem v malé vesničce s názvem 
Pohleď.                                                                                                             
xxxxxV rámci dopoledního programu nás mile přivítal pan 
starosta Jindřich Holub a zároveň pan průvodce. 
Průvodcovské role se ujal skvěle, hned nám bylo jasné, že je 
to člověk na svém místě, a nejen dle dobového oblečení; 
z jeho vystupování nám bylo okamžitě jasné, jak vřelý vztah 
má k samotnému statku, tak i k tématu, o kterém mluví. 
Dověděli jsme se, že první zmínky o statku jsou datovány 
k roku 1591, statek vlastnil až do roku 1997 rod Michalů. 
V roce 2000 si celý objekt odkoupila obec, která provedla 
celkovou rekonstrukci zchátralého stavení. V roce 2003 byl 
Michalův statek i s přilehlými pozemky prohlášen za národní 
kulturní památku a v srpnu 2004 se dočkal slavnostního 
otevření pro veřejnost. Poutavou a opravdu záživnou formou 
jsme se dověděli něco málo z historie a ze života selského 
lidu, jejich vztahu k monarchii a vztahu k samotné přírodě, 
který byl opravdu úžasný - lidé přírodě naslouchali a žili 
v souladu s ní. Na vlastní oči jsme viděli, jak se žilo před 200 
lety, jak málo místa i věcí stačilo k životu, v porovnání s dnešní 
dobou. A uvědomili si, jak tvrdá dřina předcházela všemu, co 
lidé měli, neboť v těchto dobách si lidé pěstovali a vyráběli 
prakticky vše, co k životu potřebovali; co všechno předcházelo 
třeba jen tomu, aby si lidé mohli zakrojit chléb, který si poctivě 
„odpracovali“. V dnešní době je to něco naprosto 
nepředstavitelného. Bylo nám řečeno, že tato exkurze by 
neměla být jen pro seznámení se s dřívějším způsobem 
života, zvyky a tradicemi, ale měla by nás přimět k zamyšlení 
se nad životem dnešním… Pokud někdy budete mít cestu 
kolem, určitě si udělejte chviličku času na prohlídku.                       
xxxxxS historií jsme se rozloučili a vyrazili jsme do Havlíčkova 
Brodu, kde jsme již měli připravený oběd v pivovarské 
restauraci. Co jiného bychom mohli mít, než Pivovarský 
guláš? Poprvé s bramboráčky. Byl vynikající, mňam! A k tomu 
výborné pivo. Následně jsme se přesunuli k prohlídce 
pivovaru, kde se nás poprvé v historii našich zájezdů ujala 
žena. Co se týče historie Měšťanského pivovaru Havlíčkův 
Brod, dověděli jsme se, že město získalo várečné právo již ve 
14. století. Nejprve si každý měšťan vařil pivo sám, postupně 
se začali sdružovat a zakládat pivovary. Samotný měšťanský 
pivovar vznikl v roce 1834, v době komunismu byl znárodněn 
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a po revoluci byl navrácen potomkům původních majitelů.     
xxxxxV současnosti patří pivovar k posledním nezávislým 
pivovarům, které jsou nositeli jedné z nejstarších tradicí u nás, 
vaření piva. Pivovar si vyrábí vlastní slad a my měli možnost 
vidět 15 tun ječmene, který právě procházel naklíčovacím 
procesem, mohli jsme ho i ochutnat, s tímto jsme se doposud 
v žádném pivovaru nesetkali. Stejně jako s ochutnávkou různě 
(více či méně) opraženého sladu. K ochutnávce nám byly 
nabídnuty i chmelové granule, ty už ale z dřívějška známe, 
takže granule úspěch nesklidily. Velice zajímavé bylo zjištění, 
že pivo Rebel se pyšní ochranným označením Vysočina – 
regionální produkt, protože převažující podíl surovin pochází 
z nejbližšího okolí; a také to, že v posledních třech letech patří 
pivo Rebel k nejoceňovanějším pivům v České republice. 
Produkce pivovaru činí 84 000 hl ročně (v r. 1989 to bylo 116 
426 hl). A vyrábí se zde tato piva: Rebel – Originál Premium, 
Černý, Tudor, Řezaný ležák, Tradiční, Haškův C.K., 
s kvasnicemi, Višeň, Grep a Citron, Nealko, Hradecký Votrok, 
Hradecká 10° + sváteční piva a speciály. Nabídka je opravdu 
široká. Ještě jsem se zapomněla zmínit, že i během exkurze 
jsme měli možnost ochutnat čerstvé pivo, s pěnou hutnou jako 
šlehačka. Po prohlídce jsme si nakoupili ve firemní prodejně 
suvenýry a následovala volná zábava, kterou mohl pojmout 
každý po svém, třeba procházkou po městě, všichni se ale 
přesunuli zpět do restauračního zařízení, kde jsme poseděli, 
dali si kávu, večeři, ochutnali další druhy piva… A velice 
spokojeni úplně se vším, co jsme ten den zažili (skanzenem, 
restaurací s ochotnou obsluhou, výborným obědem, 
výborným pivem, zajímavou exkurzí s ochutnávkou piva i 
ječmene, nákupem suvenýrů) jsme se v poklidu navrátili 
domů.                                                                                                              
xxxxxDěkujeme všem, kteří nás svou účastí podpořili a těšíme 
se na další výlet. Kam to bude, záleží jen na Vás.  

                                   Za kulturní komisi Pavlína Prátová, DiS. 

 

Čarodějnický rej 2015 
 
     Dne 1. května byl původně plánován Rej čarodějnic a 
čarodějů na místním hřišti. Díky nepřízni počasí jsme museli 
tuto akci přesunout na čtvrtek 7. května.  A to se nám určitě 
vyplatilo. Mohli jsme se radovat jak z krásného počasí, tak i 
z velké účasti vás všech. Pro děti bylo přichystáno několik 
různých soutěží, kde mohly zapojit či procvičit nejen své tělo, 
koordinaci, rovnováhu, sílu, mušku, ale i paměť a logiku. 
Navíc si mohly vyzkoušet, jak se „dá“ v prostoru pohybovat se 
zavázanýma očima. Nejvíce však všechny bavilo soutěžení 
v přetahování lanem, kde se mohli patřičně vyřádit. Odměnou 
pak pro ně bylo občerstvení špekáčkem z grilu zakončené 
sladkou tečkou ve formě oplatku a lízátka. Jako vrchol tohoto 
odpoledne bylo zapálení hranice, kterou nachystal a zároveň 
bděle hlídal místní hasičský sbor. Na této hranici pak shořela 

Pandořina skříňka se všemi napsanými trápeními, které děti 
do této skříňky mohly vhodit. Nakonec jsme do nebes vypustili 
kolem 40 lampionů přání, které nebylo možné díky počasí 
vypustit na loňské Lampionádě. Jako vzpomínku na tento den 
dostaly zúčastněné děti jako tradičně svůj Čarodějnický list.  
     Poděkování patří všem, kdo se jakkoli podílel na přípravě, 
či organizaci akce. Zvláště pak hasičskému sboru za zajištění 
bezpečnosti, škole za půjčení herních prvků a hlavně TJ  
Starovičky za zajištění občerstvení, které pro děti věnovala 
zdarma. 
     Přeji Vám jménem kulturní komise krásné a pohodové léto, 
plné pěkných vzpomínek. 
                                              Za kulturní komisi Tomáš Dolák. 

Setkání se sportovci a nadějnými hvězdami 
Staroviček 

     V neděli 3. května se v naší obci uskutečnilo “Setkání 
sportovců a nadějných hvězd ze Staroviček“. 
     O zákulisí svých sportovních úspěchů se s námi přišli 
podělit Radek Juška, Stanislav Bíza, Dorotka Pleskačová, 
Petra Hanáčková, David Poláček a David Tomeška.  
     Každý ze sportovců pro nás měl připravené povídání             
o svých sportovních  začátcích, co koho k dané disciplíně 
vedlo, jaké měli úspěchy a co vše museli pro to, aby se umístili 
na předních příčkách udělat.  
     Mít úspěch neznamená stoupnout si na startovní čáru či na 
pódium, ukázat svůj talent a být odměněn.   
     Je to především životní styl s přísnými pravidly, trénink, 
vytrvalost, odříkání a potom snad přijde zasloužený úspěch!!! 
Během besedy jsme se dozvěděli, jak se sportovci stravují, jak 
se oblékají na trénink a na závody, co pro ně znamená zranění 
a co prožívají při soutěžích.  
    Zajímavé bylo vyprávění o místech a zemích, které 
navštívili, kam se ještě chystají a co velkého je čeká.  Shlédli 
jsme fotografie a videozáznamy z jejich činnosti.  
     Všichni přítomní mohli klást sportovcům otázky a dozvědět 
se všechny podrobnosti, např. v jakých botách se nejlépe 
skáče do dálky, jaké kostýmy jsou pro tanečnice nejvhodnější, 
jakou formou se přepravuje kolo letadlem, kdo sportovce          
v jejich úsilí nejvíce podporuje, jestli mají nějakou lásku, nebo 
vůbec čas na zábavu, čeho by chtěli ve sportu dosáhnout…. 
     Děvčata představila skupinu Lady Stars, která slaví 
úspěchy v tanečních sestavách, v oblasti mažoretkového 
sportu dosáhla prvního místa na mistrovství světa v roce 
2013, ze Staroviček se této soutěže účastnily Dorotka 
Pleskačová, Petra Hanáčková, Šárka Cigánková, Eliška 
Vrbová.  Skupina dál pokračuje s tanečními choreografiemi, 
momentálně v ní rozvíjí své talenty 8 dívek ze Staroviček, 
které v den konání besedy zrovna soutěžily o mistrovství 
Moravy  - a přivezly zlatou medaili.  
    Určitě o nich a o všech sportovcích z oblasti atletiky, fotbalu, 
tance a i o dalších sportovcích z jiných disciplín ještě hodně 
uslyšíme, nebo si přečteme ve zpravodaji.  Popřípadě 
zorganizujeme další skvělou besedu. Všem sportovcům bych 
chtěla poděkovat za příjemně strávené odpoledne plné 
zajímavostí.  Přeji hodně úspěchů všem, nejenom v jejich 
sportovní činnosti.                            
                            Za kulturní komisi Kateřina Pleskačová, DiS. 
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Sdružení dobrovolných hasičů Starovičky 
 
     Dne 9. 5. 2015 jsme se zúčastnili soutěže v PÚ (požární 
útok) v Drnholci, pořádané při výročí 140 let založení Sboru 
dobrovolných hasičů Drnholec. Od dopoledních hodin bylo 
možno obdivovat historickou techniku a ukázky práce hasičů 
v replikách historických uniforem s těmito prostředky.  
Samotný závod v PÚ probíhal, ne zrovna šťastně, na 
asfaltovém povrchu. Povrch byl velmi kluzký a s tímto se 
potýkala všechna družstva. Nebyla nouze o pády a drobná 
zranění, čemuž se nevyhnul ani náš tým. Naštěstí to v našem 
případě skončilo pouze roztrženými kalhotami, odraným 
kolenem a loktem. Nakonec čas, přátelé ze Starovic a Křepic 
a dobré pivo dali zapomenout a domů jsme jeli opět v dobré 
náladě. 
     Ve středu 10. června 2015 byla první schůze nově 
založeného družstva žen SDH Starovičky. Děvčata mají 
v plánu účastnit se soutěží v PÚ a podpořit tak i činnost 
družstva mužů. Doufáme, že první úspěchy na sebe nenechají 
dlouho čekat a SDH Starovičky se bude moci pochlubit 
kvalitním týmem zdatně reprezentujícím obec.xxxxxxxxxxxxx 
     Z důvodu nezájmu a malé účasti dětí jsme se rozhodli 
ukončit činnost kroužku mladých hasičů. Ve čtvrtek 11. června 
2015 jsme se proto s našimi mladými hasiči rozloučili. Dětem 
jsme rozdali pamětní listy, drobné věcné dary a připravili 
grilované špekáčky. Na závěr jsme jim poděkovali za 
dosavadní činnost a přislíbili, že v případě zájmu zůstávají 
dveře hasičské zbrojnice pro těch pár výtečníků stále 
otevřené.                                                           František Skála 
 

Televizní vysílání ve Starovičkách 

     Dobrý den vážení spoluobčané, minule jsem sem nepsal, 
protože se téměř nic nedělo. Teď už ano, mám špatné, ale i 
dobré zprávy: 

1. Přes antény přestala vysílat slovenská televize DajTo, 
patřící do skupiny Markízy. 

2. Přestala zcela vysílat česká stanice CountryNo1, ve dne  
známá jako dětská Písnička TV. 

3. Začala vysílat stanice Kino Barrandov – 2. program TV 
Barrandov, MUX3, 59. či 30. kanál. 

4. Začala vysílat stanice Barrandov Plus – 3. program TV 
Barrandov, MUX3, 59. či 30. kanál. 

5. Přestala vysílat stanice Active TV. 

                                                           Robert Zeman, Dipl. um. 

Z naší farnosti 
 
Na skok do nebe 

     Letos již po páté si hustopečské děkanství připravilo pro 
děti „Děckanádu“ (setkání dětí z celého děkanství). Tentokrát 
s názvem „Na skok do nebe“. Co si pod tím představit? Při 
zahájení se děti naučily zpívat a tančit hymnu letošní 
děckanády s výstižným názvem JUMP (skok). Následně se 
děti rozutekly plnit úkoly. Co stanoviště, to měsíc v roce. Děti 
si zde vyslechly stručný životopis svatého, který slaví svátek 
v určitém měsíci. Do deníčku si zapsaly symbol, který je pro 
něj typický, koho je patronem, nalepily si obrázek tohoto 
svatého a konečně splnily úkol, u kterého si většinou užily 
velkou legraci. 
     Jako tečka celého setkání byla mše, při které si opět stovka 
zúčastněných dětí mohla naplno zazpívat „Jump!“ Pan děkan 
Kafka dětem rozdal odměny - co jiného, než svatozáře a 
místenky do nebe. 

     Kromě spokojenosti a úsměvu ve tvářích dětí je potěšující 
i fakt, že výprava ze Staroviček na tuto akci je rok od roku 
početnější!                                                                           (LK) 
 
První svaté přijímání 

     Po osmileté odmlce zažil kostel sv. Kateřiny ve 
Starovičkách slavnost prvního svatého přijímání. Tady je 
čtyřlístek dětí s děkanem Pavlem Kafkou, který je na tuto 
událost připravoval.                                                            (LK) 

Táborák u boží muky  

     Na zakončení dětských mší v tomto školním roce jsme 
přichystali trochu netradiční mši a táborák uprostřed polí -          
u božích muk. Kromě velkého větru této akci k dokonalosti 
snad nic nechybělo – krásné prostředí s výhledem na Pálavu 
u jedné z nejstarších historických památek naší obce. Počet 
všech rodičů, prarodičů a hlavně dětí, kteří sem přišli, nás mile 
překvapil. A tak se vinicemi nesl krásný zvuk kytary a zpěvu. 
Děti od pana děkana samozřejmě dostaly svoji zaslouženou 
odměnu za stavbu svého kostela, kterou si dle svého gusta 
mohly vybrat z obrovského koše plného dárků. 
     Přestože panuje nezvyklé sucho, táborák nám byl za 
dozoru místních hasičů povolen a také proběhl bez 
sebemenších problémů. Tímto bych také ráda poděkovala 
obecnímu úřadu za maximální vstřícnost a ochotu. 

     

Závěrem si troufám říci – příští rok snad zase u božích muk 
na shledanou!                                                                     (LK)                                                            
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ROZHOVOR S MÝM DĚDEČKEM 
 
     Rozhovor ve formě 
reportáže žákyně 
Klasického a španělského 
gymnázia v Brně Julie 
Lysákové s rodákem         
p. Bohumilem Šmerdou. 

 
     Dle pokynů profesorky 
Mgr. Magdy Špetíkové 
jsem si připravila rozhovor 
s mým dědečkem 
Bohumilem Šmerdou.   
Narodil se 8. 1. 1934, 
vyrůstal v malé vesnici 
Starovičky spolu 
s maminkou a tatínkem a 
svými dvěma sourozenci. 
 
Otázka: Kam jsi chodil do školy? 
Odpověď: Základní vzdělání do 5. ročníku za okupace jsem 

získal v Obecné škole Starovičky. Po osvobození v roce 1945 
jsem základní školu dokončil v Měšťanské škole 
v Hustopečích. 
 
Otázka: Který předmět jsi měl nejraději a proč? 
Odpověď: Matematiku, kdy na měšťanské škole ve čtvrtém 

ročníku mě za mimořádné výsledky tohoto předmětu, třídní 
učitel veřejně poctil slovy: „Ty máš dobrého pamatováka“. Do 
jaké míry má pravdu, ať posoudí čtenář sám. Na matematické 
olympiádě školy jsem získal jedno z prvních míst. 
 
Otázka: Jak jsi trávil volný čas? 
Odpověď: Jako nadaný a pilný žák jsem vynikal v mnoha 

směrech. Doplňoval jsem si vzdělání četbou odborných knih 
všeho druhu. Věnoval jsem se sportovní činnosti, jako je fotbal 
nebo házená. Jako velký hudebník jsem získal hudební 
vzdělání návštěvou lidové školy umění a tohoto koníčka 
v souboru dechové hudby jsem provozoval 30 let. 
 
Otázka: Kdo byl tvůj nejlepší kamarád? 
Odpověď: Mým nejlepším kamarádem a zároveň i 

bratrancem byl Kuba Vališ. Chodili jsme spolu do polí pytlačit 
a plašili jsme zvěř. 
 
Otázka: Čím ses chtěl stát? 
Odpověď: Dle možností té doby úspěšným pracovníkem 

oboru, ve kterém jsem byl vyučen odborným vzděláním. Za 
úspěchy v práci jsem byl vyhodnocen Stavebním podnikem 
města Brna titulem a diplomem „Nejlepší pracovník podniku 
v roce 1984“. 
 
Otázka: Co považuješ v životě za nejdůležitější?  
Odpověď: Být úspěšný v práci, žít čestně, zajistit spořádanou 

rodinu tak, aby byl mezi přáteli oblíben a ctěn. 
 
Otázka: Co jsi zažil, co dnešní generace nezažila? 
Odpověď: Je toho mnoho. V první řadě hrůzu, děs a 

bombardování měst a obcí za druhé světové války od samého 
začátku až po rok 1945. Psal se rok 1940, kdy kolony 
německých vojsk projížděly obcí Starovičky, kde jsem se 
svými rodiči žil a přesunuly se na východní frontu. Neskonalou 
bídu v oblasti potravy a šatstva a ostatních životních potřeb. 
Utrpení občanů a stres ve všech oblastech života po celou 
dobu okupace. Kolik životů stálo hrdinství našich lidí za 
perzekuce a běsnění okupantů v naší zemi.  Neskonalé útrapy 
civilního obyvatelstva a drancování vojsky v místech bojových 
linií, které nevynechaly žádné oblasti naší zemi. Utrpení a 

pronásledování všech občanů bylo nepředstavitelné pro 
dnešní generaci. 
 
(Hodnocení profesorky: velmi pěkná práce – 1) 
 
Dovětek k fotografii: Julie Lysáková byla fotbalovou oporou 
mladších žákyň ligového mužstva FC Zbrojovky Brno 
v sezóně 2013/2014 v obraně, jako její dědeček v obraně 
mužstva Staroviček před šedesáti lety. 
 

Vzpomínky na starovičské včelaře – část I. 
 
     Jak nezavzpomínat, než na začátek včelaření mých rodičů 
po přestěhování z rodné Hané – Kovalovic do rodiště mé 
matky Staroviček v roce 1928. Rodiče mého otce již dávno 
před tím včelařili s osmi úly včelstev, které si otec převezl do 
Staroviček včetně malého včelínu. Mé matce se zalíbilo 
včelaření natolik, že po získání začátečních zkušeností se 
pustila do včelaření s velkým nadšením. Jako jediná včelařka, 
tedy jako bílá vrána v širokém okolí, se přihlásila do 
Včelařského spolku ve Velkých Pavlovicích, kam starovičtí 
včelaři přináleželi. Navštěvovala výstavy včelařských spolků 
mimo rámec okresu a tím si získávala mnoho přátel mezi 
včelaři a včelařskými odborníky té doby. Byl to například 
monsignor František Adamec, arcikněz z Bystrce u Brna, 
kterého osobně navštívila při jeho sedmdesátých 
narozeninách na popud kněze Kala Podlezla působícího ve 
Starovičkách, který byl také zkušený včelař a přítel Mons. 
Františka Adamce. Tento věhlasný včelařský odborník vedl 
v jediném časopisu pro včelaře s názvem Včela Moravská pro 
Moravu, Slezsko a Podkarpatskou Rus, která k nám v tu dobu 
přináležela až do roku 1945, rubriku pro včelaře začátečníky 
pod názvem Dotazovna. Tu vedl mnoho let, pokud mu to 
zdraví dovolovalo. V sedmdesáti letech měl již značné 
zrakové potíže, při návštěvě mé matky smutně prohlásil: 
„Vidím vás již jen jako mátohu“. Na adresu kněze Karla 
Podlezla se vyslovil pochvalně, že je včelařem znamenitým. 
Je o tom zmínka v časopise Včela Moravská na straně 238 
z roku 1937. Časopis pro včelaře Včela Moravská vycházel 
každý měsíc již před první světovou válkou, tedy asi po 
začátku dvacátého století. Své zkušenosti shrnul Mons. 
František Adamec ve svých vzpomínkách pod názvem 
„Padesát let ve službách včelařství“ uveřejněných v časopise 

Včela Moravská. V roce 1940, kdy kněz Karel Podlezl byl 
z německého Kurdějova přesazen do Staroviček a 
v Kurdějově včelařil, přenechal své úly kostelníkovi, který byl 
také včelař. Ročníky časopisu Včela Moravská daroval od 
samého začátku všechny mým rodičům v sešitovém vydání.     
xxxxxMoje matka tyto jednotlivé ročníky nechala vyvázat 
knižně od Konstantina Sadílka, otce Josefa a Václava 
Sadílkových. Tyto ročníky, s vkusným potiskem krycích 
desek, již mají dnes historickou hodnotu s včelařskou 
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tématikou. Například je tam pojednání o nejslavnějším včelaři 
všech dob u nás v 18. století na česko-polském pomezí 
jménem Dzierzon, který vlastnil 200 klátů, tedy špalků 
uříznutých se včelstvy zabydlených v částech stromů. 
V pojednání o něm je řečeno, že pouhým pohledem na česno 
úlu dokázal rozpoznat sílu včelstva, zdravotní stav i množství 
zásob medu. Omlouvám se čtenářům za tento širokosáhlý 
úvod k dnešnímu tématu.  
     Dále si dovolím vyjmenovat všechny starovičské včelaře 
od doby první republiky. Starovičští včelaři byli začleněni do 
Včelařského spolku ve Velkých Pavlovicích. Předsedou byl 
pan Benda z Velkých Pavlovic, dlouhou dobu jednatelem za 
starovičské včelaře byl Metoděj Drbola - obchodník, dále 
Matěj Malinka, otec dnešního Matěje Malinky. Byl zkušený 
včelař, vlastnil slaměný úl, upletený podobně jako dříve 
slaměnky na chléb, tedy rarita mezi konstrukcí úlů, od které 
se později upustilo, ale byl velmi obdivován všemi včelaři ze 
Staroviček, nesl název Slaměnka. Vyjmenuji další včelaře: 
Jan Mikulica, Martin Kadrnka, Martin Hübner, Matěj Klecandr, 
Josef Sukal, moje matka Marie Šmerdová, v neposlední řadě 
Karel Kostrhoun, který včelařil od svých 28 let do pozdního 
věku. Převzal funkci jednatele starovičských včelařů a vzorně 
plnil povinnosti po zimním odběru měli a mrtvolek, uhynulých 
včel pro vyšetření, zda nebyla zavlečena nákaza včel do obce 
varroáza nebo včelí mor. To se nikdy neprokázalo v laboratoři 
z dodaných vzorků Karlem Kostrhounem. Jinak včely byly 
léčeny proti nemocem v průběhu roku Fumagillinem pomocí 
knotů namočených v léčivém roztoku, později namořenými 
plátky dýhy. Z doslechu vím, že se snažilo včelařit ve 
Starovičkách více zájemců, avšak když zjistili, co to koštuje, 
že včelí bodnutí není žádný med, ale hrůza kdo je na včelí 
bodnutí alergický od svého úmyslu upustil, jako můj bratranec 
Václav Hradil. Znám jeden případ, že rozhněvaný začátečník, 
aby se včelám pomstil za obdržené bodnutí žihadla, v zimním 
období včely vysypal z úlu do sněhu. Je o tom článek ve Včele 
Moravské, tedy také řešení. Na můj dotaz, jak vzpomínají 
ještě dnes na včelaření mé matky, tenkrát děti z Panské ulice, 
dnes již dospělí pamětníci Slávek a Zdeněk Winterovi? To se 
dozvíte v příštím pokračování vzpomínek na starovičské 
včelaře laděných na humornou tematiku.        Bohumil Šmerda 
                                                                                                                    

Paní Liberčanová z Modry hledá bývalou 
kamarádku z Hustopečí 

 
V Hustopečských listech číslo 5/2015 vyšel následující článek:  
     Jmenuji se Želmíra Liberčanová, rozená Riganová a 
bydlím     v Modra-Kraľova. Jako deseti či jedenáctiletá jsem 
si psala v rámci družebního města Hustopeče s dívkou, která 
se jmenovala Antonie (Tonka), víc si o ní nepamatuji (na 
fotografii jedna z dívek s mašlemi ve vlasech). Vím, že bydlela 
na kraji města. Dům byl menší, na jedné i druhé straně okno. 
Ve středu domu byly schody a úzké vstupní dveře. Už si 
nepamatuji, zda měla sestru, ale na fotografii jsou dvě stejná 
děvčata s mašlemi. Já jsem ta drobná, učesaná do copů vedle 
děvčat. Naposledy jsme se viděly v letech 1960 –1962.

 

     Dovolte, abych se s vámi podělila o krásné setkání po       
53 letech. Na výzvu v Hustopečských listech jsem na fotografii 
poznala sestry Antonii a Jiřinu Drbolovy, ale i ostatní děti ze 
Staroviček. Možná poznáte některé i vy. Družba Hustopeče – 
Modra pokračuje, ovšem už jako senioři. Všechny tyto akce 
organizuje předsedkyně svazu paní Bohumila Defeltová. Za to 
vše jí patří veliký obdiv a poděkování. Akce Hustopeče – 
Modra byla dne 15. 5. 2015 v Hustopečích. To se také 
uskutečnilo naše setkání. Nejprve seznámení, vzpomínání a 
přátelství je znovu obnoveno. Na památku paní Želmíra 
dostala od nás knihu Starovičky od pana Zdeňka Trněného. 
Ovšem Antonii, kterou hledala, už nenašla, není mezi námi. 
Z Modry paní Želmíra přivezla pro Antonii na hrob velkou svíci.       
Plamínek svíce zahořel vzpomínkou na kamarádku „Tonku“, 
jak jí paní Želmíra říkala.                                       Jiřina Kujová  
 

Myslivecké aktivity na počátku léta 
 
     S jarem skončilo 
přikrmování zvěře, 
protože příroda už sama 
nabídne zvěři 
přirozenou a vyváženou 
potravu, jakou člověk 
zvěři žijící volně v 
přírodě nikdy nemůže 
nabídnout. Do konce 
dubna proto myslivci 
přestali přikrmovat a 

vyčistili a vydezinfikovali zásypy a krmelce. Zůstala jim však 
jedna přikrmovací povinnost - zásobovat vodou napáječky. V 
době, kdy se v revíru rodí nový život (zajíčci, bažantíci, 
srnečci) a za situace, kdy letos jako předešlé roky neprší, je 
nanejvýš nutné udržovat v revíru rovnoměrně rozloženou síť 
zdrojů vody. Proto mají myslivci u každého zásypu a krmelce 
napáječku a tu podle potřeby zásobují vodou. 
   Ani v jiném směru však myslivci nezahálí. Udržují a 
zdokonalují svůj areál střelnice na Podkově. Kompletně natřeli 
sklad krmiva, budují nový seník, protože možnost ukládání 
suché píce na půdě fary do budoucna skončila.  
   Na střelnici se uskuteční v měsíci červenci tradiční střelecká 
soutěž okresního významu a předtím ještě místní přebor. 
Zájem občanů o tato sportovní klání bude vítán. 
   V oblasti lovectví jen to, že 16. květnem započala lovecká 
sezóna na srnce. Vybraní myslivci, kteří obdrželi od 
mysliveckého hospodáře povolenku k lovu srnce, mají za úkol 
(lépe řečeno možnost) skolit do konce září povoleného srnce 
a předložit hospodáři svůj úlovek. 
   A k tomuto jejich počínání jim přejeme " Lovu zdar".     (JP) 
 

Seriál o bylinkách a zdraví – 7. díl 
      
     Tentokrát si připomeneme Měsíček lékařský (Calendula 
officinalis). Tato skromná a samovýsevná letnička kvete ve 
Starovičkách v mnoha zahrádkách. Už jen pohled na její 
pěkné žluté nebo oranžové květy zlepšuje náladu a prý i zrak.  
Květy měsíčku si máme dát pod polštář, chceme-li, aby se 
nám zdály jasnovidecké sny. 
     V sedmnáctém století se měsíček pokládal za nejvhodnější 
léčebný prostředek na mor a morové rány. V Egyptě se 
používal jako omlazovací bylina, Peršané a Řekové ho 
používali v kuchyni a Hindové k ozdobě oltářů a chrámů. Od 
12. století se pěstoval v zahradách, a v medicíně se používal 
k léčení střevních potíží, žloutenky, horečky, neštovic, 
spalniček, poštípání hmyzem a pokousání hady. Květy byly 
také používány k odstranění úzkostných stavů. Okvětními 
lístky měsíčku se ošetřovaly otevřené rány zraněných vojáků 
na bitevních polích. Naši předci využívali měsíček zahradní 
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také k předpovědi počasí. Zůstanou-li prý jeho květy po sedmé 
hodině ráno zavřené, bude ten den pršet.  
     Měsíček obsahuje silici, saponiny, flavonoidy, hořčin 
calanden , éterické oleje, slizovité látky, polyacetylenové 
sloučeniny, kyselinu salicylovou, vitamin C. 
Sběr, sušení, uskladnění 

     Sbíráme květy s kalichem i bez kalichu za suchého počasí, 
nejlépe kolem poledne. Nejvhodnějším obdobím je červenec 
a srpen. Květy sušíme na sítech nebo na papíru v tenké vrstvě 
do 4 cm ve tmě nebo v přítmí, protože UV záření ničí léčivé 
účinky. Pokud použijeme sušičku, pak by teplota neměla 
překročit 50 °C. Měsíček do sebe rád natahuje vlhkost a 
potom v zimě plesniví, proto ho skladujeme v dobře uzavřené 
nádobě, a když přesto zvlhne, měli bychom ho lehce přesušit. 
Po usušení ho skladujeme v temnu.  

 
Vnější použití měsíčku 
     Nejvíce známá je měsíčková mast, která odstraňuje 
během chvilky bolesti na potřeném místě a silné napětí 
spojené s pooperačními jizvami a výrazně urychluje jejich 
hojení. Doporučuje se ji používat při křečových žilách, 
zánětech žil, hemeroidech, nehojících se bércových 
vředech, spáleninách, omrzlinách, proleženinách, 
zánětech kůže, očí, uší a trhlinkách na prsních 
bradavkách po kojení. Dále se používá na vředy prsů, a to 
i rakovinného původu. Vhodné je i její použití při plísni na 
nohách a můžeme ji zkusit i na bradavice.  Měsíčkové 
obklady, masti a tinktury urychlují hojení ran a zabraňují 

jejich hnisání. Měsíčkový nálev se používá k výplachům úst a 
ke kloktání, například po trhání zubů. Měsíčkový olej se 

používá v aromaterapii. Měsíček je také součástí 
řady kosmetických přípravků, a to proto, že zjemňuje, 
zvláčňuje a posiluje suchou pokožku a popraskané rty. 

Dokáže zklidnit podrážděnou pokožku při ekzému a účinně ji 
chrání před bakteriemi. Kojencům pomáhá na opruzeniny a 
dospívajícím na akné. Měsíček lékařský lze obecně 
doporučit při jakýchkoliv kožních problémech. 
Vnitřní použití měsíčku 
     Odvar z měsíčku uvolňuje křeče, povzbuzuje sekreci 
žluči a má protizánětlivé účinky. Působí antibioticky, 
mírně sedativně a podle některých prací z oblasti fytoterapie 
dokonce omezuje růst nádorových buněk. Používá se při 
špatném vyprazdňování a nedostatečné činnosti žlučníku, 
při žloutence a jaterních chorobách a při různých zánětech, 

aplikuje se po vnitřních chirurgických zásazích, operacích 
novotvarů. Uplatňuje se také jako prostředek močopudný, 
podporující pocení a proti vnitřním parazitům, plísním a 
žaludečním a bércovým vředům. Účinkuje proti infekčním 
chorobám, kašli, napomáhá léčbě astmatu, zlepšuje činnost 
srdce při mírném poklesu krevního tlaku a bušení srdce a 
upravuje menstruaci, bolesti a krvácení při ní. Pití odvaru se 
nedoporučuje v těhotenství a při kojení. 

Recepty 
Čistící čaj - smícháme 1 díl měsíčku lékařského, 1 díl kopřivy 
a 1 díl pampelišky. Můžeme užívat 3 týdny   po 3 šálcích 
denně, a to 3 x do roka.  
Odvar z měsíčku - 1 lžíce květů měsíčku hodíme do hrnku 
studené vody a vaříme 1-2 minuty v nekovové nádobě, 
odstavíme z ohně a louhujeme 10 minut, 3x denně šálek, lze 
osladit medem.  
Obklady - připravujeme povařením 2 polévkových lžic květů, 
obklad přiložíme na postižená místa kůže.  
Olej z měsíčku – nacpeme co nejvíc květů do uzavíratelné 

sklenice a zalijeme olejem např. olivovým, vložíme do ledničky 
a  za 2 týdny můžeme používat.  
Měsíčková tinktura – květy měsíčku lékařského nacpeme do 
sklenice a dáme na 14 dní na slunce, potom přilijeme líh a 
květy opatrně přefiltrujeme a výsledný produkt můžeme 
používat zevně.  
Sedací koupel - odvar z 30 g měsíčku necháme 15 minut 
louhovat, scedíme a přilijeme do vany.  
Měsíčkové víno - na  1 litr bílého vína dáme 60 g květů 

měsíčku s kalichem a macerujeme 2 týdny (nejlépe ryzlinku). 
Podáváme zpočátku 2 dny 2x denně po 100 ml, poté 4x denně 
100 ml, toto dávkování střídáme vždy po dvou dnech po dobu 
2 měsíců.  
Mast z měsíčku lékařského - čtyři hrsti čerstvých nebo 
sušených okvětních lístků vložíme do 1/2 kg rozpuštěného 
nesoleného vepřového sádla v nekovovém hrnci. Pro vůni 
můžeme přidat i květy levandule. Necháme přejít varem a 
odstavíme. Po zchladnutí dáme do lednice asi na 12 hodin.  
Směs 2x až 3x opět rozpustíme (nevařit), promícháme a 
necháme ztuhnout, necháme týden v chladu. Opět rozpustíme 
a přecedíme přes plastové sítko. Přidáme lžíci glycerínu nebo 
trochu indulony. Plníme do dokonale suchých kelímků. 
Uzavíráme až po ztuhnutí, protože na víčku se vysráží vlhkost 
a mast by mohla zplesnivět.                                            (HM) 
 

Seriál pro chovatele 

Vážení chovatelé, 

   v několika dalších dílech našeho 
chovatelského seriálu se budeme věnovat, 
poměrně častým a závažným, onemocněním 
koček.  

   Jako první to bude infekční panleukopenie 
koček (Panleucopenia infectiosa felium). 

Můžeme se případně setkat i s velmi zjednodušeným a 
zkráceným názvem „FIPka“, což je v podstatě zkratka jiného 
latinského názvu této nemoci Feline infectious 
panleukopenia. Panleukopenie je virové onemocnění, 
které postihuje nejmladší věkové kategorie koček. 
Poškozený je trávicí trakt, kostní dřeň a CNS. Infekce má 
nejčastěji akutní až perakutní charakter, projevuje se 
zvracením a úporným průjmem s příměsí krve. 

   Etiologie – původcem choroby je kočičí parvovirus z čeledi 
Parvoviridae. Jedná se o malý virus tvořený jedním vláknem 
DNA. Vnímaví jsou všichni zástupci čeledi Felidae, to 

znamená kromě domácí kočky i lev, tygr, levhart, jaguár a 
další. Onemocnění a jeho virová etiologie byly popsány již 
v 30. letech minulého století. Přesná charakteristika původce 
včetně jeho průkazu však byla provedena až v roce 1962. 
Přispěly k tomu především studie britských a amerických 
virologů a imunologů. Onemocnění má hromadný charakter 

zejména v chovech s větším počtem nevakcinovaných zvířat 
(útulky). Zdrojem nákazy jsou trus, zvratky, sliny a moč 

nemocných zvířat, která prodělávají akutní formu nemoci. 
Popisován je i přenos krev sajícími členovci (blechy, 
klíšťata), pokud tito parazitují na kočkách v období virémie.   



  

Starovičský zpravodaj č. 52 16 

 

Virus vyniká vysokou odolností, ve vnějším prostředí je 
schopen přežívat několik měsíců až let. Ve tkáních koček, 

které prodělaly akutní infekci, konkrétně v ledvinách, byl 
prokázán ještě po 12 měsících. 

   Patogeneze – nejčastější a nejtypičtější formou přenosu 
nákazy je perorální, případně inhalační cestou, přestože se 

někdy může uplatnit již dříve zmíněný způsob, a to krev 
sajícími členovci. Vstupní branou infekce je zejména 
sliznice dutiny ústní, resp. nosní. K nakažení vnímavých 
zvířat dochází kontaminovanou potravou a vodou.  
Inkubační období trvá obvykle od 2 do 10 dnů. Onemocnění 

postihuje celý organizmus. Po infekci a primárním pomnožení 
původce proniká virus do krevního řečiště a již 2. až 3. den se 
vyvíjí generalizovaná virémie. Nastává další fáze replikace 
viru, která probíhá ve střevním epitelu, v kostní dřeni, 
případně v CNS. Důsledkem masivního pomnožení viru je 
destrukce střevních klků, jejich sliznice je pokryta silnou 
vrstvou hlenu a nekrotické rozpadlé tkáně. K pravidelným 
nálezům patří prohlubující se dehydratace a poruchy 

elektrolytové a acidobazické rovnováhy, to vše klinicky 
provázeno úporným průjmem. Další informace o patogenezi, 

symptomatologii, případně diagnostice nemoci budou 
obsahem dalšího dílu. 

   Nezbývá mi než se s Vámi, Vážení chovatelé, rozloučit a 
těšit se na shledanou příště. 

                                                                MVDr. Jiří Svobodný  

STAROVIČKY MAJÍ ÚSPĚŠNÉ PLAVCE 

     Ve dnech 6. a 7. 6. 2015 se tři děvčata z naší obce 
zúčastnily Mistrovství České republiky v plavání 

s nádherným výsledkem. Už jenom samotná účast na tomto 
mistrovství je velký úspěch, protože do jednotlivých disciplín 
se kvalifikuje pouze 24 - 36 dětí u mladšího žactva, resp. 16 - 
24 u starších žáků. Počet kvalifikovaných je dán disciplínou.  

Kategorie starší žáci – ročník 2001 

Nela Nociarová   

200 M  2:58,74 12. místo 

100 Z  1:17,61 17. místo 

100 M  1:20,72 21. místo 

Kategorie mladší žáci – ročník 2003 

Sabina Mazůrková  

200 P  3:16,41 22. místo  

100 P  1:35,42 34. místo 

Karolína Černá   

50 VZ     28,99 1. místo mistryně ČR 

100 VZ     1:03,17 1. místo mistryně ČR  

200 VZ     2:19,54 1. místo mistryně ČR 

100 Z     1:12,33 2. místo  

100 OPZ     1:14,76 3. místo 

400 VZ     4:56,24 3. místo 

Vysvětlivky: VZ = volný způsob (kraul), Z = znak, M = motýlek, 
P = prsa, OPZ = polohový závod (všechny styly v jednom 
závodě) 

     Položili jsme děvčatům několik otázek, abychom se 
dozvěděli více o tomto sportu, co pro ně znamená a jaká byla 
cesta k těmto úspěchům. 

Vzpomeň si na své plavecké začátky. Jak to vše začalo? 
N: V sedmi letech jsem viděla v televizi závody v plavání a 

řekla jsem babičce, že bych chtěla plavat. Za týden jsem už 
chodila do plaveckého oddílu v Hustopečích. 
K: Po dvou letech, kdy začala plavat Nelča, mě babička 

dovedla na plavání. Nejdříve jsem nechtěla plavat, ale pak mě 
to začalo bavit.  
S: Začala jsem chodit zároveň s Karoli, abych se naučila 

plavat. Závodnímu plavání se věnuji teprve od září 2014, do 
té doby jsem plavala jen pro radost. 

 

foto: Karolína Černá 
 
Vzpomeneš si ještě na svůj první úspěch, a co to pro tebe 
znamenalo? 
N: Na prvních závodech jsem byla na Hustopečském džbánku 

v sedmi letech. Plavala jsem 25 m znak a byla jsem první mezi 
nejmladšími závodníky. V sedmi letech jsem byla jen šťastná, 
že jsem vyhrála.     
K: Na Hustopečském džbánku jsem doplavala na 50 m kraul 

první, ale diskvalifikovali mě za předčasný start. Byla jsem 
z toho smutná, ale příště už jsem si na startu dala pozor. 
S: V listopadu 2014 na Svatomartinských sprintech 

v Hodoníně jsem si na 100 m prsa vyplavala 2. místo a to mě 
povzbudilo, abych plavala dál.  

Jak často trénujete a kde? 
S: Trénujeme v Hustopečích na bazéně 3x týdně 2 hodiny a 
Nelča s Karoli ještě jezdí jednou týdně na 50 m bazén v Brně. 

Za jaký klub plavete? 
N: Nejdříve jsme plavaly za Hustopeče, ale v roce 2013 jsme 

přestoupily do Fakultního klubu Brno, který nám umožňuje 
zúčastnit se více závodů v sezóně. 
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Kolik vás trénuje dětí a odkud jsou? 
S: Trénuje nás 10 dětí ve věku od 10 do 16 let z Popic, 
Velkých Pavlovic, Nosislavi, Hrušovan u Brna a my. 

Kdo vás trénuje a jaký je trenér?  
K: V Brně nás trénuje Eva Kalužíková a v Hustopečích nás 

trénuje paní Milada Hradilová, která je sice přísná a náročná, 
ale výborná trenérka. Má nás ráda a my ji. 

foto: Nela Nociarová 
 
Dokážete nám říct, kolik toho uplavete za týden? 
N: To se nedá takhle říct, protože jsou různé tréninky. 

V průměru uplaveme na tréninku 4 km, takže za týden 16 km. 
Jezdíme taky 3 x ročně na soustředění, kde za týden 
uplaveme 60 - 70 km. 

Jaký plavecký styl je tvůj oblíbený? 
N: Motýlek. 
K: Kraul a znak. 
S: Prsa. 

A jaký nemáš ráda a proč? 
N: Plavu ráda všechno. 
K: Já moc nemám ráda motýlka, protože je technicky náročný. 
S: Znak, protože mám pocit, že se při znaku topím. 
 
Kam jezdíte na závody a jak často? 
N: Jezdíme po celé republice. Například Plzeň, Praha, České 

Budějovice, Strakonice, ale hlavně v Jihomoravském kraji. 
Taky se účastníme mezinárodních závodů a závodů 
v zahraničí. Letos jsme byly ve Wiener Neustadt a 19. 6. 2015 
odjíždíme na závody do Stuttgartu. 

Proč byste ostatním doporučily plavání? 
N: S plaváním se podívám na spoustu nových míst a poznám 

nové kamarády. 
K: Je to sport, u kterého se nemůžete zranit a zapojujete 

všechny svaly. 
S: Plavání je dobré na fyzičku. 

 
A co škola? Zvládáte ji při tak náročném programu? 
S: Je to těžké, ale zvládáme to. 

Jak vás podporují rodiče? 
K: Jezdí s námi na všechny závody, tréninky a hlavně nám 
fandí.  

Na závěr čtenářům řekni, jaký je tvůj největší úspěch? 
N: Na kraji jsem byla druhá na 200 m motýla a na mistrovství 

republiky jsem skončila v této disciplíně na 12. místě.  
S: Na krajských závodech jsem teď byla čtvrtá na 100 m prsa 

a dostala jsem se na mistrovství republiky.  
K: Umístění na mistrovství republiky a nominace na VII. letní 

olympiádu dětí a mládeže, která se koná od 14. - 19. 6. 2015 
v Plzni. 

A ještě jaký je tvůj sen: 
N: Splnit si časový limit do SCM (sportovní centrum mládeže).  
K: Dostat se na Evropské hry juniorů. 
S: Za dva roky se dostat na Olympiádu mládeže. 

 
foto: Sabina Mazůrková      
 
     Děvčata ve Starovičkách moc neuvidíte – jsou buď ve 
škole, na bazéně nebo na závodech.  
     Jak nám prozradili v přípravce plavání, kterou otevřel 

Fakultní klub Brno na bazéně v Hustopečích v březnu 
letošního roku, trénuje už i Nelinčin bratr Matěj Nociar, 
kterému je 5 let a již přeplave 25 m a připravuje se na své 

první závody, které budou v listopadu v Hodoníně.  
     Ptali jsme se, jestli mají děvčata nějaký speciální jídelníček 
a rodiče ihned odpověděli, že holky sní vše, na co přijdou. To 
jim můžeme jen závidět, protože mají krásné postavy – shodly 
se maminky. 
        

  
foto: daří se nám celému klubu – závody Hodonín 3/2015 
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     U rozhovoru byla rodinná přítelkyně paní Staňka 
Pazderková z Bořetic a tak jsme využili příležitosti a zeptali 
jsme na její zážitky s našimi plavkyněmi: 
SP: Viděla jsem holky vyrůstat. Pamatuji si můj první a 

poslední závod s Nelinkou, když jí bylo 9 let v bazénu na 
dovolené někde v Maďarsku. „Dáme si spolu znak“, jedna z 
nás řekla. Já se v klidu položím na vodu s tím, že tomu 
šprčkovi musím dát náskok. Zaplavu tři tempa, otočím hlavu 
jestli má dostatečný náskok a ztrácím dech. Nela je už skoro 
na druhé straně bazénu! O pár let později mě nepřekvapí, že 
Karolína je také úspěšná ve vodě a jednou bude určitě i Matěj. 
Plavání je úžasný sport pro tělíčko. Učí disciplíně, vytrvalosti 
a má snad samé klady. Vše, co jednou člověk bude v životě 
potřebovat, začíná do jisté míry právě v bazénu... 
Je také pravdou, že tady sehrála významnou a 
nezastupitelnou roli babička Zdeňka Kosová, která s děvčaty 
jezdí na všechny závody v kraji a povzbuzuje je přímo u 
bazénu.  

     Přejeme děvčatům, ať jim to plave a mají na závodech 
„rychlou“ vodu.                                                         (IS, HK) 

 

 

Atletika 
   
     Touto cestou bych se      
s vámi rád podělil o mé 
úspěchy v začínající 
venkovní sezóně.xxxxxxxx               
xxxxx  Dne xxx16. 5. Česká 
spořitelna extraliga 
družstev (SSK Vítkovice) 
1. místo s výkonem 7,79 m. 
Určitě jste všichni slyšeli o 
znečištěné vodě v Praze, 
která, bohužel, tekla i u nás 
na ubytovně. Následovaly 
zdravotní potíže, které mě 
dost vysílily. Ale i přesto 
jsem odjel dne 29. 5. na 
mezinárodní skokanský 
meeting do Innsbrucku 
(Rakousko). Skákalo se na 
jednom z náměstíček a to na improvizované dráze -  z jedné 
strany dálka a z druhé tyčka. Tam se mi hodně dařilo i přes 
zdravotní potíže, co jsem měl. Vylepšil jsem nejen svůj osobní 
rekord, ale i rekord do 23 let a otevřel si brány na olympiádu, 
která se koná příští rok v Riu, a to výkonem 8,15 m, který ještě 

musím příští rok potvrdit.  
A dne 4. 6. Liese Prokop 
Memorial (St. Pölten - 
Rakousko) 3. místo              
s výkonem 7,69 m. 
      
     Tímto bych rád 
poděkoval za krásné 
nedělní odpoledne se 
sportovci, které se konalo 
3.5.2015 ve Starovičkách.  

                                                                                           
xxxxxxxxxxxRadek Juška 
                                                                                                                                
horní foto: můj skok                
v Innsbrucku 
 

 
foto: já s trenérem v Innsbrucku 
 

TJ Starovičky 

Výsledky: III. třída sk. B muži 

15. kolo   Starovičky – Ivaň  0:0 

16. kolo   D. Dunajovice – Starovičky 0:0 

17. kolo   Starovičky -  Strachotín               3:1         

      branky: Ovísek David, Dunka Jan, Kudoláni Mario 

18. kolo   V. Němčice – Starovičky    5:0 

19. kolo   Starovičky – Boleradice     3:2 

      branky: 2x Dunka Jan, Horák David 

20. kolo   Brumovice – Starovičky               1:0 

21. kolo   Starovičky – Šitbořice  2:4          

xxxbranky: Pazucha Jaroslav, Dunka Jan 

22. kolo   Klobouky – Starovičky  3:1           

xxxbranka: Juška Kamil 

23. kolo   Starovičky – Vranovice               2:5        

xxxbranky: 2x Dunka Jan 

24. kolo  V. Hostěrádky – Starovičky 1:0 

25. kolo   Pouzdřany – Starovičky     0:0 

26. kolo   Starovičky – Popice                        3:0 

 

 
Rk. 

Tým Skóre Body 

1. Šitbořice 69: 42 53 

2. V.Němčice 72: 35 47 

3. Popice 54: 31 45 

4. Nosislav 54: 40 44 

5. Vranovice 61: 36 43 

6. Ivaň 41: 43 33 

7. Brumovice 55: 57 32 

8. Strachotín 33: 41 30 

9. Starovičky 35: 49 29 

10. Pouzdřany 30: 48 29 

11. V. Hostěrádky 39: 44 28 

12. Klobouky 25: 48 28 

13. Boleradice 39: 50 26 

14. D.Dunajovice 29: 84 15 

http://16.5.ceska/
http://29.5.na/
http://4.6.liese/
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Naše obec recyklací elektrospotřebičů 
výrazně ulevila životnímu 

prostředí 
      
     Loni občané odevzdali k recyklaci 46 televizí, 18 monitorů 
a 668,00 kg drobného elektra. Snaha obyvatel obce recyklovat 
staré a nepoužívané elektrospotřebiče se již několik let 
vyplácí. Naše obec obdržela certifikát vypovídající nejen o 
přínosech třídění televizí a počítačových monitorů, ale také o 
velkém významu sběru drobných spotřebičů, jako jsou mobilní 
telefony. Díky environmentálnímu vyúčtování společnosti 
ASEKOL můžeme nyní přesně vyčíslit, o kolik elektrické 
energie, ropy, uhlí, primárních surovin či vody jsme díky 
recyklaci vysloužilého elektra ušetřili ekosystém Země. Víme 
také, o jaké množství jsme snížili produkci skleníkových plynů 
CO2 nebo nebezpečného odpadu. Informace vycházejí ze 
studií neziskové společnosti ASEKOL, která s obcí 
dlouhodobě spolupracuje na recyklaci vytříděných 
elektrozařízení. Z Certifikátu Environmentálního vyúčtování 
společnosti ASEKOL vyplývá, že občané naší obce v loňském 
roce vytřídili 46 televizí, 18 monitorů a 668,00 kg drobných 
spotřebičů. Tím jsme uspořili 25,78 MWh elektřiny, 1 335,63 
litrů ropy, 111,24 m3 vody a 0,93 tun primárních surovin. 
Navíc jsme snížili emise skleníkových plynů o 5,55 tun CO2 
ekv., a produkci nebezpečných odpadů o 22,15 tun. Výsledek 
studie jednoznačně prokázal, že zpětný odběr elektrozařízení, 
i těch nejmenších, má nezanedbatelný pozitivní dopad na 
životní prostředí. Když si uvědomíme, že recyklace běžných 
100televizorů uspoří spotřebu elektrické energie pro 
domácnost až na 4 roky, nebo ušetří přibližně 400 litrů ropy 
potřebných až k sedmi cestám do Chorvatska, jsou to 
impozantní čísla. Pozitivní zprávou pro uživatele počítačů také 
je, že odevzdání 10 vysloužilých monitorů ušetří spotřebu 
energie potřebnou pro chod notebooku po dobu necelých 5 
let. Všichni ti, kteří tříděním takto zásadně přispívají k ochraně 
životního prostředí, si zaslouží obrovský dík. 
     Studie LCA posuzuje systém zpětného odběru CRT 
televizorů, počítačových monitorů a drobného elektrozařízení. 
Hodnotí jejich sběr, dopravu a zpracování až do okamžiku 
finální recyklace jednotlivých frakcí vyřazených spotřebičů do 
nového produktu. Pro každou frakci byly vyčísleny dopady na 
životní prostředí. Výsledky studie jsou prezentovány jako 
spotřeba energie, surovin, emise do ovzduší, vody a produkce 
odpadu. Konečná bilance vyzněla pro zpětný odběr 
elektrozařízení jednoznačně pozitivně, a to ve všech 
aspektech.                                                    (zdroj: ASEKOL) 
                                            

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Společenská rubrika 

 

V měsíci květnu oslavili významné životní jubileum: 

paní Jindřiška Šmerdová – 50. narozeniny, 

pan Vladimír Kotouček – 70. narozeniny, 

paní Ivana Králová – 50. narozeniny, 

paní Anděla Kynická – 90. narozeniny, 

pan František Kostrhoun – 90. narozeniny, 

paní Drahomíra Hekelová – 70. narozeniny. 

 

V měsíci červnu oslavili významné životní jubileum: 

paní Ladislav Střílek  – 70. narozeniny, 

pan Petr Wesselý – 60. narozeniny. 

 

Všem jubilantům přejeme do dalších let pevné zdraví, 

hodně štěstí a životní pohody. 

 

Blahopřejeme rodičům:                         

Tomášovi a Lence Hovězákovým, 

bytem Starovičky č. p. 117, 

kterým se narodil dne 20. 5. 2015 

syn Filip Hovězák. 

 

Pavlovi Mazůrkovi a Kateřině Krškové, 

bytem Starovičky č. p. 15, 

kterým se narodila dne 1. 6. 2015  

dcera Karolína Mazůrková. 

 

Zdeňce Struhárové,  

bytem Starovičky č. p. 182, 

které se narodil dne 23. 5. 2015    

syn Michal Struhár. 

 

 

Rozloučili jsme se: 

paní Jitka Pleskačová, č. p. 250 

 

Pozůstalým v rodině vyslovujeme upřímnou soustrast. 

 

Uzávěrka dalšího čísla zpravodaje je 10. 8. 2015. Příspěvky 

zasílejte na adresu zpravodaj.starovicky@seznam.cz, nebo 

do kanceláře OÚ Starovičky. Děkujeme.  

mailto:zpravodaj.starovicky@seznam.cz
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Životní jubileum 
 

V měsíci květnu 
oslavil významné 

životní jubileum pan 
František Kostrhoun –                      

90. narozeniny. 
      
 

 
 
     Dne 27. května se dožil úctyhodných a požehnaných 90 let 
pan František Kostrhoun. Je jedním z mála dosud žijících 
družstevníků pamatujících začátky místního JZD. Ač se 
dlouho zdráhal a do družstva nastoupil s manželkou až v roce 
1959 a to z donucení, byl coby dobrý hospodář postaven hned 
do funkce skupináře. Pracoval také jako sklepmistr, agronom, 
ale největší láskou byly vždy vinohrady. Jim zasvětil celý svůj 
život. Vždyť také absolvoval kurzy na vysoké škole v Lednici 
u pana Ing. Viléma Krause o výsadbě a pěstování vinic podle 
nových metod přivezených z Rakouska. On to byl, který 
realizoval zakládání nových vinic na tak zvané drátěnce 
v tratích Štarvicary a Okolesy. Celá vesnice se od něho učila 
řez vinice nové doby. Po sloučení družstev – Starovičky, 
Šakvice, Zaječí kromě vinohradů zastával také obor půdní 
evidence. Vždy poctivý, obětavý, pracovitý a laskavý jak 
v zaměstnání, tak v rodině. 
     Připraven vždy obětavě komukoliv pomoci. Od nás dětí - a 
to dvou dcer náš počet zatím narostl na dvaadvacet osob, mu 
za jeho lásku a obětavost patří veliký dík a přání Božího 
požehnání do dalších let. Připíjíme dobrým vínkem po našem: 
„Tož tatínku na zdraví a živijó“. Ať Tě ještě dlouho baví v rámci 
Tvých možností posezení na zahrádce, sledování veškerých 
sportovních přenosů a také chvíle v našem kostele při 
poslechu varhaní hudby svého vnuka.  
 

 
     Ať Tě ještě dlouho baví s námi zazpívat při jeho harmonice 
na rodinných sešlostech, které máš tak rád a říkáš si s námi 
to léčivé „VESELÁ MYSL – PŮL ZDRAVÍ!“xxxxxxxxxxxxxxx 
xxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxAnna Haluzová                                          

Foto – z roku 1975 – pomůcka při setí obilí 
Zleva: Václav Haluza, Vladimír Očenášek, František 
Kostrhoun a Jan Winter 

   
 
 

 
 
           
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 foto: setkání jubilantů 2015 
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Klub vojenské historie Starovičky 

     Od Ruského organizačního výboru „Vítězství“, kterému předsedá ruský prezident Vladimír Putin, náš klub z rukou Generálního 
konzula Ruské federace v Brně, Andreje Jevgenjeviče Šaraškina obdržel pamětní medaili k 70. výročí osvobození. Přijal jsem ji jako 
ocenění práce Vás všech, kteří mi se vším kolem KVH pomáháte a za pomoc Vám tímto děkuji! 
                                                                                                                                                             Radek Harašta,  KVH Starovičky                                                                                                                                                                               
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Ztráty a nálezy 

 
 
 
 
 
 

FOTOGALERIE 

 

foto: úprava dětského hřiště                                                                     
 

foto: zateplení kulturního domu            

Zapište si do kalendáře 

 
 Myslivecké sdružení Starovičky pořádá a zve na tradiční 

Střelecké závody v areálu „Podkova“ dne 6. 7. 2015. 
       Program:  

       Neděle 5. 7. 2015     trénink od 14:00 hod. 
       Pondělí 6. 7. 2015    veřejný závod, prezentace 
                                       v 8:00 hod., zahájení v 8:30 hod.  
       Občerstvení zajištěno.  
 
 Festival dechovek „Dechovka pod Pálavou“. Vstupné 

120 Kč. Slosovatelné vstupenky, občerstvení zajištěno. 
      Vystoupí:  

- Bojané z Dolních Bojanovic 
- Palavanka ze Staroviček 
- Zdounečanka ze Zdounek 
- Mládežnická dechovka z Velkých Pavlovic 
- CM Lašár z Velkých Pavlovic  
Slovem provází Karel Hegner.  

 
 Cyklistické putování krajem André  

- sobota 27. června 2015 
- start 9.00 – 12.00 hod. autokemp Formanka 
- cíl do 18.00 hod. autokemp Formanka 
- 18.00 hod. závěrečné slosování o zajímavé ceny 
- startovné 100 Kč dospělí, děti zdarma 

 

Brýle byly nalezeny v kulturním domě po setkání rodáků a 

jubilantů v květnu 2015. Majitel si pro ně může přijít do 

kanceláře OÚ Starovičky. 

 

 

 

foto: Víno vín Starovičky 

foto: Víno vín Starovičky  
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FOTOGALERIE 

 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

foto: setkání se sportovci a sportovními nadějemi Staroviček 
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FOTOGALERIE  
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foto: Mše svatá a táborák u božích muk   autor kresby: Antonie Nečasová   

foto: setkání jubilantů 2015   foto: setkání jubilantů 2015   

foto: čarodějnický rej    foto: čarodějnický rej    


